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nIe PIJ WArSzAWO  
PO nOCACH!

KULINARNY OBłęD
 11  listopada,  przypadał 

w  tym  roku  w  sobote.  Piątek 
był normalnym dniem, a potem 
dwa  dni  wolnego...  Ale  to  co 
się  działo  10  listopada  przez 
cały dzień na bazarkach, a wie-
czorem  w  hipermarketach,  to 
przypominało  zbliżające  się 
święta Bożego Narodzenia. Ki-
lometrowe kolejki do kas, obłęd 
w oczach i grube słowa.
Czy myśmy naprawdę powa-

riowali z robieniem zakupów na 
jeden  dodatkowy wolny  dzień? 
Od  starszych  ludzi  słyszałem, 
a  bo  może  dzieci  wpadną  na 
obiad.  Mhm,  jak  ogarniam  co 
te  „dzieci”  zamawiają  na  obiad 
z dostawą do domu, to już widzę 
jak jedzą te boczki, golonki…
Zostajemy  potem  z  tymi 

tonami nie zjedzonych mięch  , 
które  leżą w  lodówce czekając 
na losowanie, kto się poświęci 
i  trzeci dzień z  rzędu wciągnie 
żeberka (pyszne, mówię Ci ko-
chanieńki). I tak jest za każdym 
razem.

Tomasz Szymański

Czego zazdroszCzą mieszkańCom krakowa warszawiaCy, mieszkająCy w okoliCaCh 
noCnyCh sklepów monopolowyCh? Czytaj Na StR. 5
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KrOnIKA POLICYJnA

REKLAMA REKLAMA

 Skala nieprawidłowości 
przewozów pasażerskich 
jest porażająca! Potwierdziła 
to kontrola przeprowadzona 
przez stołeczny ratusz. 

Od początku roku prze-
prowadzono prawie 1200 
kontroli wśród taksówkarzy 
i kierowców oferujących 
przewozy (w tym na apli-
kację). Nieprawidłowości 
wykazano u 434 kierowców, 
co oznacza ponad 1/3 kontro-
lowanych kierowców.

PAtOLOgIA W tAKSóWKACH 
I PrzeWOzACH

Najpoważniejsze naru-
szenia i oszustwa dotyczyły 
prowadzenia samochodu: 
bez licencji, podszywanie 
się pod warszawskie tak-
sówki, z fałszywym prawem 
jazdy, bez uprawnień do 
kierowania pojazdami, bez 
badań lekarskich i psycho-
logicznych, z podrobionym 
wypisem z licencji, zlecanie 
transportu osobom nieposia-
dającym licencji „Taxi”. 

Część taksówek była 
oznakowana niezgodnie 

z uchwałą Rady Warszawy. 
Zatrzymano też 88 dowodów 
rejestracyjnych. Jeden samo-
chód „Taxi” był kradziony. 
Przyłapano również kierow-
ców będących pod wpływem 
środków odurzających.

nIebezPIeCznIe  
nA dWOrCACH

Problem nie dotyczy tylko 
taksówek zamawianych na 
telefon lub przez aplikację. 
Do niebezpiecznych zdarzeń 
dochodzi na dworcach kole-
jowych i autobusowych oraz 
przy lotniskach. Patotaksia-
rze oznakowują samochody 
naklejkami magnetycznymi, 
czego pasażerowie nie do-
strzegają. To właśnie na 
takich klientów polują nie-
uczciwi kierowcy włączając 
wirtualny taksometr, nabi-
jający wygórowaną cenę. 
Gdy pasażer zwraca uwagę 
na zbyt wysoką kwotę, jest 
zastraszany. Po zakończo-
nym kursie patokierowcy 
zdejmują naklejki, by nie na-
rażać się Policji. Kierowcom 
„normalnych” taksówek, 

którzy sprzeciwili się takim 
działaniom, przebijali opony, 
włamywali się lub niszczyli 
samochody.

PrOJeKt „bezPIeCznA 
tAKSóWKA”

W odpowiedzi na narasta-
jącą patologię w taksówkach 
powstał projekt „Bezpieczna 
Taksówka”, który zachęca 
kierowców spełniających 
wymagania prawne do ozna-
kowania taksówki naklejką 
potwierdzającą, że pojazd 
i kierowca jest bezpieczny 
i zapewnia odpowiedni 
standard usługi. Na na-
klejce widnieją dwa napisy:  
BezpiecznaTaksówka.PL 
oraz Polski Kierowca.

Bezpieczny pasażer
Wszystkie działania nie 

rozwiążą jednak kilku pod-
stawowych kwestii. Kie-
rowcą taksówki może zostać 
każdy, nawet osoba bez zna-
jomości topografii miasta. 
Przewozy osób ustalają 
własne stawki za przewóz, 
podczas gdy zarejestrowane 

taksówki mają maksymalne 
opłaty ustalone przez Radę 
Warszawy i muszą się do 
nich stosować. Coraz więcej 
licencjonowanych kierow-
ców zamyka lub zawiesza 
firmy w wyniku m.in. zbyt 
wysokich kosztów prowa-
dzenia działalności. Powód 
jest jeszcze jeden – wzrost 
popularności przewozów na 
aplikację.

A pasażer zawsze chce 
dojechać do celu jak najta-
niej, tyle, że to nie zawsze 
znaczy bezpieczniej. Coraz 
częściej słyszy się o mo-
lestowaniach i gwałtach 
w samochodach kierowców 
przewozów na aplikację. 
Sama usługa przejazdu wg 
opinii mieszkańców ma co-
raz gorszą jakość. Kierowcy 
nie znają miasta, nie wiedzą 
którędy jechać, mylą trasy 
i powodują wypadki. 

Czy działania podejmo-
wane przez Miasto i od-
powiedzialne za bezpie-
czeństwo służby przyniosą 
oczekiwane efekty, czas 
pokaże…     OM

W październiku do sieci trafiło nagranie, na którym 
było widać kierowcę zażywającego biały proszek. 
Podczas rutynowej kontroli okazało się, że mężczy-
zna był pod wpływem narkotyków. Ilu odurzonych 
kierowców wozi jeszcze pasażerów po mieście?

PEDOfIL Z TARgóWKA
Oskarżony o pedofilię Robert K. z Targówka spędzi w więzieniu 
na 2,5 roku! Twórca Wioski Żywej Archeologii, przy Domu Kul-
tury Świt na Bródnie został oskarżony o wielokrotne obcowanie 
płciowe z osobą poniżej 15 roku życia. Mężczyzna przyznał się 
do winy i dobrowolnie poddał się karze.

KOLEJNY ATAK CYBERPRZESTęPCóW!
Policja oraz CERT Polska ostrzegają przed akcją mailową 
wymierzoną w klientów Netflix! Oszuści wysyłają fałszywe 
wiadomości o rzekomym braku autoryzacji płatności, co ma 
prowadzić do zawieszenia konta! W ten sposób starają się wy-
łudzić od swoich ofiar login i hasło do serwisu oraz informacje 
o karcie kredytowej.

ŚMIERTELNE POTRąCENIE PRZEZ TRAMWAJ
40-letni mężczyzna  został potrącony przez  tramwaj w alei 
Waszyngtona. Według świadków wypadku 40-latek wysiadł 
z tramwaju na przystanku przy ul. Grenadierów. Niespodziewanie 
przewrócił się i wpadł pod koła ruszającego pojazdu. Motorniczy 
nie zauważył, co się stało. Pojechał więc dalej, ciągnąc za sobą 
mężczyznę po torach. Mężczyzna poniósł śmierć.

SZALAł NA SASKIEJ KęPIE
Strażnicy miejscy z Pragi Południe zatrzymali 40-letniego męż-
czyznę, który zakłócał spokój mieszkańcom bloków przy ulicy 
Zwycięzców i ulicy Międzynarodowej. 40-latek był pod wpływem 
środków odurzających. Funkcjonariusze znaleźli przy nim metam-
fetaminę i mefedron. Za posiadanie środków odurzających może 
trafić za kratki nawet na 10 lat!

POŻAR PUSTOSTANU
Spłonął pustostan, znajdujący się przy ulicy Niemcewicza 
w Wesołej. W akcji gaszenia pożaru uczestniczyło 6 zastępów 
Straży Pożarnej. Po ugaszeniu ognia strażacy kamerą termo-
wizyjną dokładnie przeszukali pogorzelisko. Na szczęście nikt 
nie ucierpiał.

 Źródło: Policja, Straż Miejska

PAtOtAxI

www.strefasluchu.pl

ZADZWOŃ I UMÓW WIZYTĘ DOMOWĄ
- TEL. 602 668 037

Od 1.01.2023 r.  
wzrosło 

dofinansowanie  
do aparatów 
słuchowych  

o 50%
opakowanie

15 zł 

6 zł 

ul. Puławska 66/70
02-603 Warszawa 

(sklep medyczny 
Medina)

tel. kom. 512 656 816
pn.–pt. 9.00–17.00

ul. Poborzańska 37
03-368 Warszawa 

(róg Rembielińskiej 
i Poborzańskiej

obok galerii Renova)
tel. 22 831 10 31, 

tel. kom. 602 668 037
pn.–pt. 9.00–17.00, 

sob. 9.00–13.00

ul. Kawcza 58
04-154 Warszawa 
(za CH Szembeka)

tel. kom. 507 707 057
pn.–wt 9.00–17.00, 

śr.–pt. 8.00–16.00

 

al. Solidarności 53
03-402 Warszawa 

(wejście od 
ulicy Jagiellońskiej)

tel. 22 404 64 64, 
tel. kom. 505 383 187

pn.–czw.–pt. 9.00–17.00, 
wt.–śr. 9.00–18.00, 

sob. 9.00–13.00

NOWY GABINET: ul. Bitwy Warszawskiej 1920 r. 7B, 02 – 366 Warszawa,
(Przychodnia Aurismed gabinet nr 6), tel. 573 777 226, pn. 9.00 -16.00, śr. 9.00 - 16.00

al. Jana Pawła II 32
00-141 Warszawa 
(róg Elektoralnej, 

niedaleko 
Hali Mirowskiej)
tel. 22 400 11 66

pn. –pt. 9.00–17.00,
sob. 9.00–13.00

ul. Sapieżyńska 3, 

(Centrum Medyczne 
Bonifratrów gab. nr 8)
tel. kom. 510 905 474

wt. i czw. 9.00–15.00

00-215 Warszawa

Diagnostyka
 niedosłuch 
 szumy uszne

Rozwiązania
 lepsze słyszenie  

i rozumienie mowy

Sprawdź przed zakupem
 możliwość przetestowania w domu

KUPON RABATOWY 
DLA CZYTELNIKÓW 

„MIESZKAŃCA”
Z tym kuponem zakup  

dwóch opakowań baterii  
w cenie 6 zł za opakowanie.

Oferta ważna do 31.12.2023 r.

10 POWODÓW BY REGULARNIE  
BADAĆ SWÓJ SŁUCH

Zdecydowana większość osób zaczyna interesować 
się swoim stanem zdrowia stanowczo zbyt późno, 
gdy zaczną się pojawiać pierwsze, dokuczliwe 
dolegliwości. W taki sam sposób podchodzimy do 
aparatu słuchowego. Tak długo jak w ocenie indy-
widualnej stan zdrowia nie budzi zastrzeżeń, igno-
rujemy wykonywanie badań kontrolnych. Warto 
jednak pamiętać, że profilaktyka to najprostszy 
sposób na to, by wykryć ewentualne schorzenia już 
w początkowym stadium rozwoju.

Dowiedz się, dlaczego regularne badanie słuchu jest tak 
istotne i dlaczego warto przeprowadzać je cyklicznie. Po-
niżej przedstawiamy dziesięć powodów, które przekonają 
Cię, że warto dbać o profilaktykę słuchu.

1. MOżESZ NIE WIEDZIEĆ O UBYTkU SŁUCHU!
W zależności od przyczyny niedosłuch może pojawić się 
nagle lub postępować stopniowo. O ile w przypadku na-
głego pojawienia się ubytków słuchu, szybko wykryjesz 
nieprawidłowości, tak stopniowe pogarszanie się słuchu 
często, przez długi czas, pozostaje niezauważone. Być 
może zwróciłeś uwagę na konieczność podwyższenia 
głośności telewizji bądź radia. W rzeczywistości może to 
być spowodowane nasilającym się niedosłuchem, które-
go obecność pozwoli wykryć proste badanie słuchu.

2. UTRATA SŁUCHU MOżE ZWIękSZYC RYZYkO 
ROZWOJU DEMENCJI
Badania wykazały, że u osób dorosłych, u których wy-
stępuje umiarkowany niedosłuch, obserwuje się nawet 
trzykrotnie większe ryzyko rozwoju demencji. Z kolei 
u osób z zaawansowanym niedosłuchem, ryzyko to 
wzrasta nawet pięciokrotnie. Dlatego warto zawczasu 
ocenić stan swojego słuchu i wdrożyć odpowiednie 
leczenie.

3. NIEDOSŁUCH MOżE TOWARZYSZYĆ INNYM 
DOLEGLIWOśCIOM ZDROWOTNYM
Problemy ze słyszeniem mogą pojawiać się w przebie-
gu innych chorób, które nieleczone mogą się okazać 
poważne w skutkach. Najczęściej zaburzenia słyszenia 
towarzyszą takim dolegliwościom jak cukrzyca czy cho-
roby układu krążenia.

4. NIEDOSŁYSZENIE POGARSZA kOMfORT żYCIA
Zaburzenia słyszenia mogą znacząco wpłynąć na samopo-
czucie, powodując poczucie osamotnienia i wycofywanie 
się z życia społecznego. Trudności w komunikacji utrud-
niają nawiązywanie relacji, co negatywnie wpływa na 
samopoczucie emocjonalne, a długotrwałe pozostawanie 
w takim stanie może sprzyjać rozwojowi depresji.

5. WCZEśNIE WYkRYTE ZMIANY POZWOLą NA 
SZYBką REAkCJę I UŁATWIą ADAPTACJę
Mózg, który przez lata dostosowywał się do pogłębiającego 
się zaburzenia słyszenia, wymaga czasu na zaadaptowanie 
się do nowych bodźców. W przypadku wczesnego wykrycia 
wad w obrębie układu słuchowego adaptacja ta przebiegnie 
sprawniej. Właśnie dlatego na oddziałach noworodkowych 
wprowadzono obowiązkowe badania przesiewowe, które 
pozwalają szybko wdrożyć odpowiednie leczenie.

6. NIELECZONY NIEDOSŁUCH MOżE  
POWODOWAĆ ZABURZENIA RÓWNOWAGI
Wdrożenie odpowiedniego leczenia niedosłuchu jest 
niezbędne dla powstrzymania pogłębiania się schorze-
nia. Niebezpieczne powikłania, w przebiegu niektórych 
chorób układu słuchowego mogą wpłynąć na zaburzenie 
świadomości otoczenia, co może znacząco zwiększyć 
ryzyko upadków. Dodatkowo mózg nastawiony na zwięk-
szoną czujność na bodźce słuchowe może upośledzić zdol-
ność utrzymania równowagi i chodu.

7. WYkRYCIE PRZYCZYN NIEDOSŁUCHU 
POMAGA WDROżYĆ ODPOWIEDNIE LECZENIE
Przeprowadzenie odpowiednich badań słuchu pozwoli 
nie tylko ocenić głębokość niedosłuchu, ale dodatkowo 
wskaże źródło problemu. Określenie właściwej przyczy-
ny pogorszenia słyszenia jest niezbędne, dla wdrożenia 
odpowiedniego leczenia.

8. WDROżENIE ODPOWIEDNIEGO LECZENIA 
POZWALA ZŁAGODZIĆ STRES
Jak wspomniano powyżej, zaburzenia słyszenia mogą ne-
gatywnie wpłynąć na komfort życia. Właśnie dlatego tak 
ważne jest regularne wykonywanie badań profilaktycz-
nych. W przypadku wcześnie wykrytych zaburzeń słysze-
nia możliwe będzie wdrożenie odpowiedniego leczenia, 
które poprawi jakość życia, a większe zadowolenie z życia 
pozytywnie wpływa na cały organizm, w tym pozwala 
skutecznie złagodzić towarzyszący każdego dnia stres.

9. ZDECYDOWANA WIękSZOśĆ BADAń  
JEST BEZBOLESNA
Badania słuchu w większości przypadków są proste i cał-
kowicie bezbolesne. Co więcej, chcąc ocenić swój stan 
zdrowia, możesz w pierwszym kroku wykonać prosty 
test słuchu online. Jeżeli otrzymane wyniki będą od-
biegać od ogólnoprzyjętych norm, wówczas powinieneś 
udać się na profesjonalne badania w placówce medycz-
nej lub w gabinecie protetyka.
Eksperci zalecają, by osoby po 50 roku życia wykonywały 
regularne badania przesiewowe co trzy lata. W ten sposób 
będą mogły ocenić ogólny stan zdrowia, a także śledzić 
naturalne procesy zachodzące w organizmie.

10. NOWOCZESNE TECHNOLOGIE WSPOMAGAJąCE 
SŁYSZENIE POPRAWIą TWÓJ kOMfORT żYCIA
Występujące zaburzenia słyszenia nie muszą oznaczać wy-
roku. Stały rozwój medycyny sprawia, że pacjenci, u których 
występują zaburzenia słyszenia mogą żyć pełnią życia, 
dzięki dopasowaniu odpowiednich pomocy słuchowych. 
Nowoczesne aparaty słuchowe są niemal niezauważalne, 
a znacząco podnoszą komfort życia u osób z niedosłuchem. 
Dodatkowo, za sprawą połączenia z aplikacją mobilną 
mogą być wygodnie sterowane z poziomu smartfona.

Nowoczesne aparaty słuchowe dopasowują się do tempa 
życia, sprawiając, że nawet zaawansowany niedosłuch 
nie utrudnia codziennego funkcjonowania. Dlatego 
zamiast dłużej zwlekać, warto zdecydować się na prze-
siewowe badania słuchu, które pomogą we wczesnym 
wykryciu niedosłuchu i poprawie komfortu życia.

Anna Cierpicka-świtkowska

Współzałożycielka Strefy Słuchu – posiada 25 lat 
doświadczenia w protetyce słuchu, absolwentka 
Wydziału Fizyki Uniwersytetu im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu. (absolwentka pierwszego rocznika 
studiów audioprotetyki w Polsce). Należy do Pol-
skiego Stowarzyszenia Protetyków Słuchu. Jej kwa-
lifikacje – potwierdzają liczne certyfikaty. Posiada 
doświadczenie w pracy 
z osobami starszymi, mło-
dzieżą i dziećmi. Ukoń-
czyła szkolenia w terapii 
szumów usznych metodą 
TRT (tinnitus retraining 
therapy).
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REKLAMA REKLAMA

MIESZKANIEC

Jesteście Państwo naj-
bardziej znaną aktorską 
parą z Saskiej Kępy. Od jak 
dawna mieszkacie w tym 
miejscu Warszawy?

Jacek Bursztynowicz: 
Urodziłem się i wychowałem 
na Saskiej Kępie, więc miesz-
kam tu tyle lat, ile żyję.

Barbara Bursztynowicz: 
Ja pochodzę z Bielska-Białej 
i mieszkam na Saskiej Kępie 
od ślubu z Jackiem, czyli od 
czterdziestu siedmiu lat. Jacek 
zaprosił mnie do wspólnego 
mieszkania z jego rodzicami, 
więc wprowadziłam się pro-
sto z Dziekanki i… zostałam. 
Z Jackiem i z Saską Kępą.

Panie Jacku, nie będę py-
tał jak się Pan czuje na Sa-

skiej Kępie, ponieważ sam 
Pana „staż” jest wymowny. 
A jak Pani się tu żyje?

BB: Cudownie! Miesz-
kamy w dzielnicy pełnej 
zieleni, mamy tu przyja-
ciół, którzy są przyjaciółmi 
męża od dzieciństwa, czuję 
się wręcz dumna, że jestem 
częścią tej społeczności. Jest 
tu wygodnie – są wszystkie 
potrzebne sklepy, w pobliżu 
jest Park Skaryszewski, wy-
starczy wsiąść w tramwaj, 
by już za chwilę znaleźć się 
w Centrum. Oboje z mężem 
uwielbiamy spacery, a Saska 
Kępa do spacerowania nadaje 
się idealnie. Niestety od pew-
nego czasu mieszkanie na Sa-
skiej Kępie bywa uciążliwe…

LuBimy ze soBą pracować

„Mieszkaniec” rozmawia z Barbarą i Jackiem 
Bursztynowiczami, aktorami i mieszkańcami Sa-
skiej Kępy.

No właśnie… Latem 2023 
roku w wielu warszawskich 
mediach pojawiły się ha-
sła, iż Saska Kępa walczy 
z hałasem, że pragnie ciszy 
i spokoju. Liczba impre-
zujących przybyszów z in-
nych dzielnic stała się dla 
Saskiej Kępy problemem.

JB: Pamiętam Saską Kępę 
z lat 50., gdy Francuską jeź-
dził jeden autobus – 117, kur-
sujący tędy zresztą do dziś. 
Kiedy na ulicy Obrońców 
parkowały najwyżej cztery 
samochody, a wozacy na wo-
zach konnych rozwozili wę-
giel i kartofle. Była to wtedy 
dzielnica – jak mówiono 
– pachnąca lipami i bzem. 
Przyznam szczerze – tęsknię 
za tą ciszą. Obecnie Francu-
ska zaczyna coraz bardziej 
przypominać Krupówki.

BB: Nic na to nie po-
radzimy, tamte czasy nie 
wrócą. Urok i spokój Saskiej 
Kępy, o którym mówił Jacek, 
to już przeszłość. Nie zachę-
całabym nikogo, żeby przy-
jeżdżał tu w weekend. Jest 
taki tłok, że my w tym czasie 
uciekamy z Saskiej Kępy.

Czym dla Pani, po ponad 
ćwierćwieczu, jest „Klan”?

BB: Jest – nie bójmy się 
tego słowa – rutyną. Mówię 

o tym otwarcie, bo choć to 
słowo ma z pozoru nega-
tywny wydźwięk, to ozna-
cza także profesjonalizm, 
dużą wiedzę o granej po-
staci. Choć czasem żałuję, 
że moja Elżbieta Chojnicka 
jest tak mocno określona, iż 
niewiele w niej może zasko-
czyć. Mimo to ciągle staram 
się uatrakcyjniać moją bo-
haterkę.

Grał Pan w „Misiu” Sta-
nisława Barei…

JB: Od razu sprostuję – nie 
grałem w scenie „w teatrze”! 
Brałem udział w scenie „przy 
choinkach”, która została 
skrócona tak, że mnie wy-
cięto. A ponieważ „Miś” to 
film kultowy, do tego moje 
nazwisko widnieje w napi-
sach, więc ciągle pojawia 
się w mojej filmografii, choć 
tak naprawdę nie ma mnie na 
ekranie.

Świetnie zatem, że mo-
żemy to na łamach „Miesz-
kańca” sprostować. Pani 
natomiast przyznała w jed-
nym z wywiadów, że do 
udziału w filmach Barei 
zniechęcała Panią profesor 
ze szkoły teatralnej – Alek-
sandra Śląska. To chyba 
dowód, że nie zawsze warto 
słuchać autorytetów…

BB: W tamtych czasach 
filmy Stanisława Barei ucho-
dziły za kino artystycznie 
słabe, a Aleksandra Śląska, 
która otoczyła mnie anielską 
wręcz opieką, chciała żebym 
grała w filmach, które mnie 
artystycznie rozwiną. Byłam 
początkującą aktorką i bar-
dzo liczyłam się ze zdaniem 
Pani Profesor. Nikt wtedy nie 
mógł przewidzieć, że filmy 
Barei staną się tym, czym 
się stały. Trudno mi po la-
tach powiedzieć, czy żałuję, 
że w nich nie zagrałam. Być 
może moja kariera potoczy-
łaby się inaczej, ale czy le-
piej? Tego nie wiadomo.

Czym był prowadzony 
przez Państwa Teatr na 
Francuskiej?

JB: Był to stworzony 
przez nas kabaret literacki, 
funkcjonujący w latach 
2005-2008 w Bistro na Fran-
cuskiej, prowadzonym przez 
naszą przyjaciółkę Irenę 
Dąbrowską. Janusz Tylman 
pisał muzykę, ja – teksty, wy-
stępowaliśmy we troje z Ba-
sią. Zapraszaliśmy też często 
gości, m.in. Wojciecha Sie-
miona, Roberta Kudelskiego, 
Joannę Stefańską-Matra-
szek czy Sławę Przybylską, 
która budząc wzruszenie 

na widowni, śpiewała „Na 
Francuskiej, na Francuskiej 
jest niewielka kawiarenka”. 
Niestety nowy właściciel lo-
kalu nie był zainteresowany 
współpracą z nami, więc 
skończyła się nasza przygoda 
z cafe-teatrem. Potem jesz-
cze na chwilę przenieśliśmy 
się na Stare Miasto, ale to już 
nie było to.

Tworzycie Państwo parę 
w życiu, ale często także 
na scenie. Jak się Państwu 
pracuje razem?

JB: Nigdy nie spotkali-
śmy się na scenie teatralnej. 
Często natomiast pojawiamy 
się razem w programach po-
etycko-muzycznych i pod-
czas spotkań literackich.

BB: Myślę, że gdyby-
śmy spotkali się zawodowo 
w jednym przedstawieniu 
i musielibyśmy coś przed 
sobą udawać, to mogłoby się 
nie udać. Znam każdą minę 
i gest Jacka, a Jacek ma na 
mnie słuch absolutny. On jest 
poetą, wrażliwym na słowo, 
ja doskonale wyczuwam 
aktorski fałsz, a więc jeste-
śmy wobec siebie krytyczni 
i wymagający. Ale lubimy ze 
sobą pracować.

Dziękuję za rozmowę
Rafał Dajbor
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POSZUKUJECIE ZARZąDCY I ADMINISTRATORA NIERUCHOMOŚCI??? 
TO ZAJęCIE WPROST DLA NAS!!! DLACZEgO???

 ZAJMUJEMY SIę TYM PROfESJONALNIE OD 25 LAT!!!

 KOMPLEKSOWĄ OBSŁUGĄ PRAWNĄ
 PROWADZENIEM ROZLICZEŃ 
FINANSOWYCH  
I EWIDENCJĄ KOSZTÓW ZARZĄDU 
NIERUCHOMOŚCIĄ WSPÓLNĄ 
 PRZYGOTAWANIEM SPRAWOZDANIA 
FINANSOWEGO I SPRAWOZDANIA  
Z DZIAŁALNOŚCI ZARZĄDU 
 KONSERWACJĄ I REMONTAMI 

 USUWANIEM AWARII I ICH SKUTKÓW
 DOSTAWAMI WSZYSTKICH MEDIÓW
 PRZECHOWYWANIEM, ZABEZPIECZENIEM  
I ARCHIWIZOWANIEM DOKUMENTÓW
 PROWADZENIEM I AKTUALIZOWANIEM  
SPISU WŁAŚCICIELI LOKALI 

oraz wieloma – RÓWNIE WAŻNYMI DLA 
PRAWIDŁOWEGO DZIAŁANIA WSPÓLNOT 
MIESZKANIOWYCH – SPRAWAMI

NASZA LISTA CODZIENNYCH ZAJęĆ OBEJMUJE WIELE SPRAW  
I POTENCJALNYCH PROBLEMóW, KTóRE ZDEJMUJEMY  
Z WASZYCH głóW !!! ZAJMUJEMY SIę MIęDZY INNYMI:

Zapraszamy do kontaktu osobistego, mailowego lub telefonicznego!
Biuro Zarządu WSM „grochów”, 04 – 359 WARSZAWA ul. KOBIELSKA 1
Sekretariat tel. (22) 673 08 01 mail: sekretariat@wsmgrochow.pl
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CUD JAK BYK
 – Co pan taki zamyślony, panie Eustachy 
jak  nie  przymierzając  „Myśliciel”...  Fak-
tycznie, pan Eustachy, kupiec bieliźniany 
z  bazaru  na  pl.  Szembeka  wyglądał  na 
głęboko  zafrasowanego.  Pisz,  maluj  – 
„Myśliciel”... – Taka rzeźba Auguste’a Ro-
dina, słynnego francuskiego rzeźbiarza – 
dopowiedział Kazimierz, jakby odczytując 
niezadane przez Eustachego pytanie. 
  –  Tak  sobie myślę,  panie Kaziu,  jak  to 
jest?  Jedni wygrali  choć  przegrali,  dru-
dzy,  którzy  przegrali,  to  tak  naprawdę 
wygrali. Ci jednak co wygrali, choć prze-
grali, z oddaniem władzy się nie spieszą, 
przez  co  ci  przegrani,  którzy mają  rzą-
dzić, nie rządzą.
 – Faktycznie. A mimo to się kręci...
  –  Mało  tego,  panie  Kaziu.  Przegrany 
(choć  formalnie  wygrany)  premier  pro-
ponuje  przegranym  (choć  de  facto wy-
granym),  że  stworzy  rząd,  który  spełni 

ich wyborcze obietnice. To jakaś parano-
ja jest, nie sądzi pan? 
 – Co ta władza w sobie ma, że tak trudno 
się od niej oderwać?
 – Mówią, że głównie pieniądze. Podsta-
wową sumą, od której dziś  zaczyna się 
poważne rozmowy to jest milion złotych. 
 – Gdzie te czasy panie Eustachy, kiedy 
jednostką rozliczeniową w codziennych 
stosunkach  między  obywatelami  było 
pół litra? 
 – Pamiętam, pamiętam. Za flaszkę za-
łatwiało  się  i  cement,  i węgiel.  Flaszka 
otwierała  wszystkie  drzwi.  Przy  czym 
„flaszka”  była  walutą  umowną,  oczy-
wiście.  Zwykłe  pół  litra  było  jednostką 
rozliczeniową  na  podstawowym  pozio-
mie. W urzędzie mus było dać bułgarski 
koniaczek  i bombonierkę, a  im wyżej – 
to już różnie – Martell, Whisky, Napole-
on – w zależności, do kogo się pukało 
i w jakiej sprawie. 
  –  No  i  jakoś  wszystko  się  kręciło,  co 
nie?

 – Kręciło  się,  ale  każdy czuł,  że  jak  to 
kiedyś pierdyknie … 
 – No i pierdykło, fakt! 
  –  Powiem  panu,  że  coś  mi  w  środku 
mówi,  że  i  tym  razem  tak  będzie.  Jak 
się  ludzie  zorientują,  że  oni  do  trzeciej 
w nocy stali w kolejkach, żeby zagłoso-
wać, a politycy jaja sobie z tego robią, to 
w końcu szlag ich trafi.
 – Ojca mojej synowej  już mało nie tra-
fił. Przez premiera, ale wszystko dobrze 
się skończyło. Otóż staruszek od lat jest 
sparaliżowany  i  porusza  się  wyłącznie 
na  wózku.  Gdy  jednak  usłyszał  pana 
Morawieckiego, który choć przegrał dyr-
dymolił,  jak  to  on  będzie  cudnie  rządził 
nadal,  to  wstał...  A  gdy  nieodchodzący 
premier zaczął się wpraszać na rozmowę 
do nowego Marszałka Sejmu, to dziadek 
napędzony jakąś nieludzką siłą podszedł 
do telewizora i go wyłączył.
 – Ja cię kręcę! Cud, panie Kaziu? Cud 
jak byk!                                            
 Szaser

Czytelnicy pytają  
– adwokat Wojciech Lipka 
odpowiada

PRAWNIK
RADZI'ZMIENIAJ SIEBIE,  

ZMIENIAJ ŚWIAT
Kto lubił w szkole historię? 

A jednak wiele osób do dziś, 
mimo  upływu  lat,  pamięta 
datę chrztu Polski czy bitwy 
pod Grunwaldem.
Wpajano w nas daty, na-

zwiska  wielkich  i  zasłużo-
nych. Kazano pokazywać na 
wielkiej  mapie  zmieniający 
się z wiekami kształt Polski, 
jej  pojawianie się  i  znikanie 
w meandrach wieków. 
Myślę, że niektórym to się 

w życiu mogło przydać, ale 
wielu chyba nie. Mnie też nie, 
lecz ponieważ wciąż mocno 
mi niektóre daty tkwiły w gło-
wie,  postanowiłam  nadać 

temu jakiś sens. Mianowicie, 
zamiast śledzić, jak poczynali 
sobie możni tego świata, jak 
knuli, zawiązywali i zrywali ko-
lejne porozumienia, zabijali się 
nawzajem, zastanowiłam się, 
jak przez te kolejne wieki żyli 
zwykli ludzie. Tacy, jak ja.
Dawno przestałam wierzyć 

w wygłaskany, schludny wize-
runek pradziejów, jaki pojawia 
się choćby w Krzyżakach czy 
Historii żółtej ciżemki. Prze-
cież  to było  inaczej! Miasta 
były małe  i  ciasne,  wąskie 
ulice  bez  chodników,  za  to 
z cuchnącym błotem i kału-
żami od wylewanych wprost 
z okien nieczystości… 
Tak to wyglądało to w naszej, 

prawobrzeżnej Warszawie – 
początkowo sielskiej, pachną-

cej ogrodami, sadami, polem 
pełnym zboża,  lecz wkrótce, 
gdy wkroczył i gwałtownie za-
czął się tu rozwijać przemysł, 
zamiast ulic, normalnych w le-
wobrzeżnej Warszawie, były 
podobne  średniowiecznym 
błotniste  drogi,  rozjeżdżone 
przez  dostawców do  fabryk 
i odbiorców ich produktów. Nie 
mieszkało się tam ani zdrowo, 
ani przyjemnie. A jednak nasi 
nieodlegli przodkowie uczynili 
Pragę miejską, a dziś nawet 
wielkomiejską, choć wciąż jest 
sporo do zrobienia.
Dwieście  lat  temu uboga, 

wiejska  chata  często miała 
tylko drzwi i palenisko zamiast 
kuchni  czy  pieca.  Mebelki, 
dywaniki,  stół  z  krzesłami, 
łóżka? Zapomnij, nie wszyst-

kich  było  na  to  stać.  Mija 
dwieście  lat,  a  tu – proszę! 
Satelity, internety, cywilizacja 
oparta na prądzie, od suszarki 
do włosów przez żyrandole, 
lodówki, pralki, ładowarki do 
wszechobecnych komórek – 
oto polska wieś!
Nie, nie chcielibyście wie-

dzieć,  co  jadali  nasi  przod-
kowie. Choć z drugiej strony, 
może warto się w to zagłębić, 
z  szacunku  dla  tych,  dzięki 
którym jesteśmy tu i teraz.
Dziś też są bogaci i biedni. 

Ale teraz lepiej rozumiemy, że 
bogaty, zamiast budować wo-
kół siebie wyższy mur, powi-
nien budować dłuższy stół.
Dz ie lmy  s ię  dobrem, 

zwłaszcza w tym przedświą-
tecznym czasie.                 żu

KobIECyM oKIEM

Co tAM pANIE NA prAdZE...

Listy i maile można kierować na adres redakcji.

Adwokat Wojciech Lipka specjalizuje się w sprawach rodzinnych, 
spadkowych, odszkodowawczych, dotyczących nieruchomości 

oraz roszczeniach z „umów frankowych”.

REKLAMA REKLAMA

Poradnia zeza, ćwiczenia ortoptyczne
Poradnia okulistyczna dla dzieci i dorosłych

zapisy: 500 - 523 - 499koszt wizyty 150 zł

Poniedziałek
9°° - 12°° 

16°°- 18°°
Środa

w w w . j a s k r a . o r g

Warszawa ul. Grenadierów 51/59

CARIDENT
Gabinet 

Stomatologiczny
W-wa, ul. Stanis³awowska 3

(naprzeciwko klubu „Orze³”)

 
tel. 22 810-87-32

502 995 082

 Leczenie w znieczuleniu
  Protetyka – protezy, korony, 

mosty porcelanowe itd.
 Chirurgia stomatologiczna
 RTG na miejscu

poniedziałek, czwartek – 1300-1900

wtorek – 930-1700; sobota – 900-1300

Płatność kartą

Mam samochód, którego nie używam, nie 
robię przeglądów i nie opłacam ubezpie-
czenia OC. Samochód został zarejestrowany 

w 2000 r. Czy Ubezpieczeniowy fundusz Gwarancyjny może nałożyć 
na mnie opłatę dodatkową karną za brak OC ? 

Dnia 22 lipca 2023 r. weszły w życie przepisy na mocy których z dniem 
10.06.2024 r. z mocy ustawy wygasają decyzje o rejestracji pojazdu wydane 
przed dniem 14 marca 2005 r. 

Dotyczy to pojazdów, które nie posiadają ważnego okresowego badania 
technicznego i których właściciele nie opłacali obowiązkowego ubezpieczenia 
OC przez okres dłuższy niż 10 lat, przypadający bezpośrednio przed dniem  
22 lipca 2023 roku. Powyższa regulacja nie dotyczy pojazdów zabytkowych 
oraz wolnobieżnych.

Po wygaśnięciu decyzji dotyczącej rejestracji pojazdu, posiadacza, który 
nie opłacił OC, nie obciąża się dodatkową opłatą za niedopełnienie obowiązku 
zawarcia umowy OC wnoszoną na rzecz UFG. Postępowania wszczęte przez 
UFG w sprawie opłaty za brak OC i niezakończone do dnia wejścia w życie ni-
niejszej ustawy, podlegają umorzeniu.

Pięć miesięcy temu otrzymałam z sądu wezwanie do udziału w sprawie 
spadkowej po zmarłym kuzynie. Chciałabym złożyć oświadczenie o od-
rzuceniu spadku. Z uwagi na fakt, że do złożenia oświadczenia pozostał 
miesiąc i w tym terminie sąd nie zaplanował posiedzenia to czy pozo-
staje mi jedynie złożyć stosowne oświadczenie przed notariuszem?

Stosownie do art. 1015 § 1 k.c. oświadczenie o przyjęciu lub o odrzuceniu 
spadku może być złożone w ciągu sześciu miesięcy od dnia, w którym spadko-
bierca dowiedział się o tytule swojego powołania. Zazwyczaj powyższy termin 
będzie liczony od daty doręczenia wezwania do udziału w sprawie spadkowej 
w charakterze uczestnika. Jednocześnie po zmianach jakie weszły w życie  
15 listopada 2023 r. i dodaniu do powyżej wskazanego artykułu § 11, do za-
chowania tego terminu wystarcza złożenie przed jego upływem wniosku do 
sądu o odebranie oświadczenia o odrzuceniu lub przyjęciu spadku.

W związku z powyższym w Pani przypadku, w stanie sprawy, złożenie 
przedmiotowego oświadczenia przed notariuszem wydaje się zbyteczne o ile 
oczywiście złoży Pani w terminie 6 miesięcy odpowiedni wniosek do sądu. 

Dodać należy, że po ww. zmianach dotyczących terminu do złożenia 
oświadczenia o przyjęciu lub o odrzuceniu spadku obowiązuje zasada, że 
termin ten ulega zawieszeniu na czas trwania postępowania sądowego, 
w przypadkach kiedy na złożenia stosownego oświadczenia wymagane jest 
uzyskanie zezwolenia sądu. 

Warszawska Spółdzielnia Handlowa
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Za to w Warszawie, ze 
względu na rosnącą ilość 
sklepów sprzedających alko-
hol przez 24h/dobę wzrasta 
częstotliwość awantur oraz 
libacji w okolicy sklepów. 
Mieszkańcy zwracają uwagę 
na hałas oraz malejące po-
czucie bezpieczeństwa.

Rada Dzielnicy Pragi-Pół-
noc, 14 listopada br., przyjęła 
uchwałę w sprawie wystą-
pienia do Rady m.st. War-
szawy z inicjatywą zakazu 
nocnej sprzedaży alkoholu 
na terenie stolicy. Sprawa 
dotyczy sprzedaży w skle-
pach. Pomysł wprowadzenia 
zakazu sprzedaży alkoholu 
w godzinach nocnych był 
wcześniej omawiany pod-
czas posiedzenia Komisji 
Bezpieczeństwa i Prawa Lo-
kalnego Pragi-Północ.

Za przyjęciem uchwały 
opowiedziało się 13 radnych, 
3 wstrzymało się od głosu, 
nikt nie był przeciwny. Za-
kaz sprzedaży alkoholu 
miałby obowiązywać od 
godz. 23.00 do godz. 6.00.

Zdecydowana większość 
radnych była jednomyślna 
bez względu na opcję po-
lityczną. W trakcie obrad 
Rady pojawiła się opinia, 
że wprowadzenie zakazu 
sprzedaży alkoholu po godz. 
23 nie wpłynie na zmniejsze-
nie ilości osób spożywają-
cych alkohol, nie zlikwiduje 
problemu picia, przeważyły 
jednak kwestie bezpieczeń-
stwa i spokoju mieszkańców, 
zmniejszenie hałasu i ilości 
awantur.

Rada Dzielnicy Pragi-Pół-
noc chce także podjąć dialog 
z innymi dzielnicami i dać 
przykład, że warto dokonać 
zmian, które przyniosą spo-
kój mieszkańcom. Wszyscy 
mają świadomość, że podjęta 
inicjatywa nie zlikwiduje pro-
blemu picia, polepszy jednak 
bezpieczeństwo w dzielnicy. 

JAK PIJe WArSzAWA?
I lość  ca łodobow ych 

sklepów monopolowych 
rośnie w Warszawie z roku 
na rok. Obecnie jest ich ok. 

400. Wraz z ich rozwojem 
wzmaga się zakłócanie po-
rządku, zwłaszcza w nocy. 
Alkohol silnie wpływa na 
emocje, rozwesela, ale bu-
dzi też smutek, lękliwość 
i agresję. Powoduje wiele 
szkód społecznych, zakłóca 
bezpieczeństwo publiczne, 
wzmaga przestępczość, pro-
wadzi do wypadków samo-
chodowych, przemocy w ro-
dzinie, ubóstwa i niedosto-
sowania społecznego, braku 
aktywności zawodowej.

Z informacji opubliko-
wanych na portalu stopu-
zaleznieniom.pl wynika, że 
problemy alkoholowe wi-
dać w tych rejonach stolicy, 
w których mieszkają osoby 
o niższym statusie ekono-
miczno-społecznym. Są to 
przede wszystkim rejony 
Pragi-Północ (Stara i Nowa 
Praga, Szmulowizna), Pragi-
Południe (Kamionek), Tar-
gówka (Targówek Mieszka-
niowy i Fabryczny, północna 
część Bielan, Młynów na 
Woli, czy część Śródmieścia. 

Te informacje pokrywają 
się ze statystykami policji 
widocznymi na Krajowej 
Mapie Zagrożeń Bezpie-
czeństwa. Nie ma tygodnia 
bez zgłoszenia spożywania 
alkoholu w miejscach niedo-
zwolonych dotyczących re-
jonu ul. Paca i Kickiego, My-
cielskiego i Dwernickiego, 
Kinowej i Rozłuckiej.

Program Prof ilaktyki 
i Rozwiązywania Proble-
mów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narko-
mani m.st. Warszawy na 
lata 2022-2025 także wska-
zuje Pragę-Północ, Pragę 
Południe i Targówek jako 
podobszary wymagające in-
terwencji i wsparcia dla osób 
uzależnionych i ich rodzin. 

Według PPiRPA 17% po-
pulacji Warszawy to osoby 
uzależnione lub zagrożone 
uzależnieniem od alkoholu 
oraz osoby żyjące w oto-
czeniu osoby uzależnionej. 
Przeciętny mieszkaniec sto-
licy spożywa więcej alko-
holu niż przeciętny mieszka-
niec Polski. Liczba punktów 
sprzedających alkohol na 
terenie Warszawy rośnie, 
podczas gdy na terenie całej 
Polski obserwowany jest ich 
spadek. 

CO móWI PrAWO? 
Zgodnie z przepisami pi-

cie alkoholu w miejscach 
publicznych, w większości 
przypadków, jest zabro-
nione. Nie można pić alko-

holu w parkach, na ulicach, 
placach i innych przestrze-
niach publicznych, chyba 
że są w tych miejscach zor-
ganizowane ogródki piwne, 
kawiarnie, restauracje.Zgod-
nie z ustawią o wychowaniu 
w trzeźwości i przeciwdzia-
łaniu alkoholizmowi nie 
można pić alkoholu w skle-
pie. Nieprzestrzeganie za-
kazu spożywania alkoholu 
w miejscach publicznych jest 
wykroczeniem, które zagro-
żone jest karą grzywny i wy-
nosi… 100 złotych.  

Jerzy Podniesińśki

Czy stolica weźmie przykład z Krakowa, w którym zakaz nocnej sprzedaży al-
koholu obowiązuje od lipca br., a ilość interwencji Policji spadła o połowę?

nIe PIJ WArSzAWO PO nOCACH

STRAŻ MIEJSKA 
986  

NIE CZEKAJ, 
DZWOń!

Karol Szyszko 
Przewodniczący 
Rady Dzielnicy 
Praga-Północ 
Od lat kilka razy 
w  roku  na  forum 

Rady  Dzielnicy  wracał  temat  punktów 
sprzedaży  alkoholu,  w  tym  placówek 
całodobowych. Mieszkańcy wielokrot-
nie zwracali nam uwagę, że na terenie 
dzielnicy jest za dużo miejsc sprzedaży 
alkoholu,  a  całodobowe  placówki  są 
bardzo  uciążliwe  dla  okolicznego  są-
siedztwa.  Byliśmy  również  pierwszą 
dzielnicą,  która  negatywnie  zaopinio-
wała  jedną  z  propozycji  Rady  War-
szawy  o  zwiększeniu  liczby  punktów 
sprzedaży alkoholu. 
Inicjatywa ograniczenia sprzedaży al-

koholu na Pradze-Północ i w całej War-
szawie wyszła ze strony Rady Dzielnicy. 

To propozycja ponad partyjnymi i świa-
topoglądowymi różnicami, której efekta-
mi i rozgłosem jaki nabrała w ostatnich 
dniach jestem bardzo pozytywnie zasko-
czony.  Projekt  uchwały  zaproponował 
radny Ireneusz Tondera i został on został 
sprawnie przeprocedowany przez Komi-
sję Bezpieczeństwa  na  czele  z  radnym 
Ernestem  Kobylińskim.  Wprowadziłem 
ten  punkt  do  porządku  obrad  ostatniej 
Sesji Rady Dzielnicy i uzyskał on akcep-
tację radnych. Teraz czekamy na reakcję 
ze strony władz Warszawy.
Analizując  mapę  zagrożeń  bezpie-

czeństwa  udostępnianą  w  Internecie 
przez Policję  jasno wynika,  że do nie-
bezpiecznych sytuacji częściej docho-
dzi  w  bezpośrednim  sąsiedztwie  pla-
cówek  sprzedaży  alkoholu.  I  w moim 
przekonaniu  właśnie  kwestia  poprawy 
bezpieczeństwa  mieszkańców  Pragi 

jest w  tej  sytuacji  kluczowa oraz  zde-
terminowała nasze działania.
Zgodnie  z  założeniami  uchwały 

chcielibyśmy,  by  propozycja  ograni-
czenia  sprzedaży  alkoholu  w Warsza-
wie była skonsultowana również w po-
szczególnych  dzielnicach. Mieszkańcy 
powinni  mieć  prawo  wypowiedzenia 
się w  tej  sprawie  i  zgłoszenia  swoich 
propozycji. Z dużym zainteresowaniem 
będę śledził postęp prac nad projektem 
uchwały. 

Jacek Jeżewski 
Burmistrz Dzielnicy 
Praga-Północ 
Od roku, tj. od cza-
su  objęcia  swoich 
obowiązków  przez 

nowy  Zarząd  Dzielnicy,  stoimy  na  sta-
nowisku  aby  podległy  nam  Zakład 

Gospodarowania  Nieruchomościami 
nie  podpisywał  nowych  umów  na wy-
najem  lokali  z  zasobu  miejskiego  pod 
działalność  taką  jak  całodobowe  skle-
py  z  alkoholem.  Podobnie  z  umowami 
dzierżawy gruntu pod pawilony, którymi 
zajmuje się bezpośrednio urząd. Tu nie 
chodzi  o  wprowadzanie  jakiś  nowych 
zakazów,  czy  jak  to  niektórzy  prze-
śmiewczo mówią „prohibicji” na terenie 
naszej  dzielnicy  czy  całego miasta.  Tu 
chodzi  o  zwiększenie  bezpieczeństwa 
mieszkańców. Zakłócanie spokoju przez 
klientów  tego  typu  placówek  w  godzi-
nach nocnych jest niestety standardem. 
Bójki, przekleństwa, potłuczone szkło na 
ulicy.  Zaczepianie  przechodniów  i  pro-
szenie ich o drobne. Z takimi sytuacjami 
chcemy walczyć, bo tak jak wspomina-
łem bezpieczeństwo Prażan jest dla nas 
priorytetem.

Propozycja Strefy Czy-
stego Transportu zakłada 
objęcie ponad dwukrot-
nie większego obszaru niż 
w pierwotnej propozycji. Ma 
ona obowiązywać na terenie 
całych trzech dzielnic: Pragi 
Północ, Śródmieścia i Żoli-
borza, a także objąć niemal 
całą Pragę Południe (poza 
SCT pozostanie Olszynka 
Grochowska: niezamiesz-
kały obszar PKP i rezerwat 
przyrody) i Ochotę, więk-
szość Mokotowa oraz po-
łowę Woli. 

Zgodnie z propozycją 
osoby zamieszkałe dane 
obszary i płacące podatki 
w stolicy zwolnione będą ze 
spełnienia wymagań strefy 
podczas pierwszych dwóch 
etapów jej wprowadzania. 
Reguły zawarte w ramach 
SCT dotyczyć będą tych 
mieszkańców od stycznia 
2028 roku. Wtedy nie będą 
mogli poruszać się po strefie 
pojazdem z silnikiem Diesla 
starszym niż 13 lat i pojaz-
dem benzynowym starszym 
niż 22 lata. Pozostałe osoby 

oraz osoby, które nabyły po-
jazd po przyjęciu uchwały 
Rady m. st. Warszawy 
w sprawie Strefy Czystego 
Transportu od lipca 2024 
roku nie będą mogły poru-
szać się w wyznaczonym te-
renie pojazdami z silnikiem 
Diesla starszym niż 18 lat 
i pojazdem benzynowym 
starszym niż 27 lat. 

W związku z wieloma gło-
sami sprzeciwu wobec tego 
pomysłu projekt uchwały 
nie znalazł się ostatecznie 
na czwartkowej sesji Rady 
Warszawy. Przeciwnicy 
wprowadzenia SCT mówią 
o ograniczeniu ich praw, 
koszcie wymiany samocho-

dów na nowsze oraz ude-
rzeniu w najbiedniejszych 
mieszkańców stolicy. 

Opozycyjni radni z Prawa 
i Sprawiedliwości chcieli, 
aby 11 lutego 2024 roku od-
było się referendum lokalne. 
Zaproponowali pięć pytań, na 
które mieliby odpowiedzieć 
mieszkańcy stolicy i doty-
czyłyby one: wprowadzenia 
tzw. Strefy Tempo 30 – ogra-
niczenia prędkości pojazdów 
do 30km/h na obszarze 90% 
powierzchni miasta; zwęże-
nia „kluczowych ulic przed 
oddaniem do użytku obwod-
nicy Śródmieścia”; rozsze-
rzania Strefy Płatnego Par-
kowania Niestrzeżonego bez 

pozytyw-
nych opinii 
dzielnico-
wych rad; 
likwidacji 
m i e j s c 
parkingo-
wych bez 
tworzenia 
n o w y c h 
miejsc po-
stojowych 
w najbliż-
szej okolicy oraz wprowadze-
nia Strefy Czystego Trans-
portu przed wybudowaniem 
III i IV linii metra. 

Propozycja ta nie zyskała 
jednak większości. Za prze-
prowadzeniem referendum 
było 19 radnych z PiS, prze-
ciwko głosowało 30 rajców 

z klubu KO, zaś jeden radny 
niezrzeszony wstrzymał się 
od głosu. 

Jak zapowiadają urzęd-
nicy temat Strefy Czystego 
Transportu pojawi się na se-
sji Rady Warszawy w póź-
niejszym terminie. 

Marcin Kalicki

Na ostatniej sesji Rady Warszawy wiele emocji 
i kontrowersji wzbudził temat związany z ograni-
czeniami wjazdu do siedmiu stołecznych dzielnic. 

dLA KOgO StrefA CzYStegO trAnSPOrtu?

Fot. UM
Fot. Unsplash.com

Straż Miejska zawiadamia or-
gan, który wydał zezwolenie 
na  sprzedaż  alkoholu,  jeżeli 
w miejscu jego sprzedaży lub 
w najbliższej okolicy, co naj-
mniej  dwukrotnie  w  okresie  
6 miesięcy dojdzie do zakłó-
cenia  porządku  publicznego 
w związku ze sprzedażą alko-
holu. W momencie udowod-
nienia związku przyczynowo- 
-skutkowego  prowadzenia 
działalności  z  ujawnionymi 
wykroczeniami, organ wyda-
jący zezwolenie na sprzedaż 
alkoholu może je cofnąć.
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BiaŁoŁĘKa

tArgóWeK

Opieką zostanie tu otoczo-
nych 192 pacjentów w pode-
szłym wieku. To kolejny dom 
opieki dla seniorów w tym 
miejscu. Stołeczne Centrum 
Opiekuńczo-Lecznicze na 
Białołęce działa od 2013 r. 
Funkcjonuje tu także Dzienny 
Dom Opieki Medycznej.

Seniorzy mają tu zapew-
nioną opiekę pielęgniarską 
oraz medyczną, m.in. przez 
lekarzy internistów, geria-

trów, neurologów, rehabilitan-
tów, opiekunów medycznych. 
Pacjenci otrzymują wsparcie 
psychologów oraz logopedów. 

Całkowity koszt inwestycji 
wyniósł 52 miliony złotych. 
Obiekt przystosowano do po-
trzeb osób z niepełnosprawno-
ściami i wyposażono w jedno 
– i dwuosobowe pokoje z ła-
zienkami, pokój dzienny, no-
woczesną salę rehabilitacyjną, 
strefę wypoczynku oraz salę 
terapii zajęciowej. W trzy-
kondygnacyjnym budynku są 
także pokoje kąpielowe wy-
posażone w specjalistyczny 
sprzęt. Są to m.in. wanny 
z automatycznymi podno-

śnikami. Pacjenci mają także 
do swojej dyspozycji, usy-
tuowany przed budynkiem, 
ogród z tężnią solankową. Na 
dachu placówki wybudowano 
taras wypoczynkowy. Chorzy 
na miejscu mogą skorzystać 
również z apteki. 

 Czas oczekiwania na przy-
jęcie do placówki wynosi od 
8 do 10 miesięcy oraz od 4 do 
5 miesięcy w trybie pilnym. 
Opiekę w SCOL pokrywa 
kontrakt z Narodowego Fun-
duszu Zdrowia oraz 70 proc. 
dochodu (renty/emerytury) 
pacjenta, nie więcej niż 250 
proc. najniższej emerytury. 

Oktawia Michałowska

W Warszawie żyje ok. pół miliona seniorów, w tym 
wiele osób przewlekle chorych i to z myślą o nich, 
przy ul. Mehoffera oddano do użytku całodobową 
placówkę długoterminowej opieki medycznej.

Fo
t. 
SC
OL

Psi wybieg został oddany 
do użytku 6 lat temu. Powstał 
w ramach Budżetu Obywatel-
skiego, a jego budowa koszto-
wała ponad 160 tysięcy zł! Do 
niedawna doskonale spełniał 
swoją funkcję. Teren, na któ-
rym się znajdował należy do 
Miasta, jednak otoczony jest 
prywatnymi działkami i teraz 
nie ma do niego dostępu.

Nie istnieje bowiem miej-
ska droga prowadząca do wy-
biegu, a – jak poinformował 
nas rzecznik prasowy Urzędu 
Dzielnicy Targówek, Rafał 
Lasota, właściciele gruntów 
otaczających, nie są zaintere-
sowani udostępnieniem przej-
ścia. Psi park na Targówku stał 
się wyspą pośrodku gruntów, 
które odzyskali właściciele.

– Próbowaliśmy negocjo-
wać z właścicielami tych 
terenów – powiedział Rafał 
Lasota. – Niestety rozmowy 
nie przyniosły oczekiwa-
nych skutków i psi wybieg 
pozostaje niedostępny dla 
okolicznych mieszkańców. 
Dlatego został zamknięty.

W t rakcie rozmowy 
z rzecznikiem Targówka, 

dowiedzieliśmy się jeszcze, 
że pojawił się pierwotny 
właściciel działki, na którym 
znajdował się wybieg, który 
rości sobie do niej prawa. 
Najprawdopodobniej sprawa 
trafi w przyszłości do sądu. 
W sytuacji gdyby nawet był 
dostęp do psiego wybiegu, 
można wątpić, by po odzy-
skaniu praw do działki przez 
pierwotnego właściciela psi 
park nadal istniał.

Nawet  je śl i  Mias to 
utrzyma prawa do działki 
i otrzyma do niej dostęp, 
wątpliwym jest również, by 
psi wybieg powrócił w to 

miejsce. Rzecznik Targówka 
powiedział nam jednak, że 
władze Dzielnicy planują 
wybudować nowy wybieg 
dla psów w Parku Bródnow-
skim, za komisariatem tuż 
przy „grilowiskach”. 

Niestety, nie wiadomo jesz-
cze, kiedy zostanie oddany do 
użytku. Może jednak wtedy, 
przed wydaniem naszych, 
samorządowych pieniędzy, 
zostanie zbadany staranniej 
stan prawny gruntów... JPN

Psi wybieg, znajdujący się w okolicach trasy S8 pomiędzy ulicami Ostródzką 
i Kowalskiego, został właśnie zlikwidowany, a wydane na niego z Budżetu Oby-
watelskiego 160 tysięcy złotych jest tylko wspomnieniem...

stracony wyBieg i... pieniądze!

Wybudowany został w la-
tach 1976-1978 według pro-
jektu Stefanii Traczyńskiej, 
w założeniu miał być typo-
wym terenem wypoczynko-
wym. Na powierzchni 25,4 
hektara znajdują się alejki, 
klomby, trzy akweny wodne 
oraz boiska do koszykówki, 

siatkówki i piłki nożnej, place 
zabaw dla dzieci oraz ścieżki 
rowerowe. W 2009 roku 
stworzono w nim tzw. Park 
Rzeźby, czyli plenerową ga-
lerię sztuki, zaprojektowaną 
przez Pawła Althamera.

Plany przebudowy prze-
widują m.in. posadzenie no-

wej roślinności – zieleń ma 
być bujniejsza i piękniejsza, 
zmianę układu ścieżek i po-
szerzenie alejek oraz budowę 
ścieżek rowerowych. Poja-
wią się nowe ławki i inne 
miejsca do odpoczynku, np. 
zadaszone pawilony, które 
chronić będą przed słońcem 

i deszczem oraz pawilony 
gastronomiczne. Najmłod-
szych z pewnością ucieszą 
nowe place zabaw oraz górka 
do zjeżdżania na sankach.

Modernizacja parku po-
dzielona została na trzy 
etapy. W pierwszym etapie, 
który ma zakończyć się w po-
łowie 2024 roku, planowana 
jest budowa infrastruktury, 
bez której nie można ruszyć 
z dalszymi pracami. Będą 
zakładane łącza elektryczne 
i przyłącza sanitarne. Na 
tym etapie rozpocznie się 
również budowa sieci WiFi, 
monitoringu oraz nowego 
oświetlenia. Zbudowane 
zostaną również drewniane 
tarasy wzdłuż północnego 
zbiornika i przebudowane 

schody terenowe. Zostanie 
też utwardzony plac pod 
sceną, plac manewrowy dla 
samochodów dostawczych, 
jednostek straży pożarnej 
itp., zbudowana droga po-
żarowa do obsługi obiektów 
parkowych. Przewidziano 
również budowę ścieżek 
i alejek, ustawianie ławek, 
koszy na śmieci i innych 
elementów małej architek-
tury lodowiska, pawilonów 
gastronomicznych itp.

Drugi etap modernizacji 
Parku Bródnowskiego to 
przede wszystkim budowa 
strefy gier z bulodromami 
(czyli boiskami do gry w péta-
nque, grę prowansalską lub 
w inne zabawy związane z bu-
lami. Etap ten to także dalsza 

budowa alejek pieszych (wy-
miana nawierzchni, korekta 
przebiegu lub wytyczenie 
nowych ciągów pieszych), 
budowa oświetlenia parko-
wego, monitoringu, sieci 
WiFi oraz budowa małej ar-
chitektury (ławki, siedziska, 
leżaki, ławki z przewijakami 
i dla matek karmiących, stoły 
piknikowe, kosze na śmieci, 
poidełka).

W trzecim etapie przewi-
dziano modernizację i roz-
budowę siłowni plenerowej, 
placu zabaw, przebudowę 
górki saneczkowej oraz bu-
dowę zjeżdżalni na skarpie, 
dalszą budowę alejek pie-
szych, oświetlenia parko-
wego itp. 

 Patryk P. Wodnicki 

CentrAL PArK dO LIftIngu

Park Bródnowski, zwany żartobliwie przez okolicznych mieszkań-
ców Central Parkiem, gdyż podobnie jak ten na Manhattanie, oto-
czony jest wieżowcami, przejdzie trzystopniową metamorfozę. 
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Projekt zabudowy Portu 
Żerańskiego jest jeszcze 
w fazie planowania. Rzecz-
niczka UD Białołęka, Ma-
rzena Gawkowska, poin-
formowała nas, że władze 
dzielnicy odniosły się jedy-
nie do wstępnych planów.

– W maju zostaliśmy po-
proszeni o uwagi do koncep-
cji inwestycji planowanej 
w Porcie Żerańskim – powie-
działa Marzena Gawkowska. 
Jedną z przyczyn negatyw-
nej opinii Dzielnicy było to, 
że zaprezentowana przez in-
westora dokumentacja była 
niepełna, brak w niej m.in. 
pełnego zakresu realizacji 
infrastruktury drogowej. 
Ponadto inwestor, w ramach 
budowy osiedla, zaplanował 
budowę szkoły na około 400 
dzieci, co zdaniem Urzędu 
Dzielnicy zdecydowanie nie 
wystarczy. Nowa placówka 
oświatowa powinna powstać 
dla minimum 900 dzieci.

W rozmowie z Mieszkań-
cem Marzena Gawkowska 

zaznaczyła, że ostateczną 
opinię władze Białołęki 
będą mogły wydać dopiero, 
gdy powstaną ostateczne 
plany zabudowy Portu Że-
rańskiego.

– (...) Zdajemy sobie 
sprawę, że przy procedurze 
lex deweloper to nie dziel-
nica, ale Rada Warszawy 
podejmie ostateczną decyzję 
(…) – dodaje Gawkowska.

Pomysł zabudowy Portu 
Żerańskiego, choć jest do-

piero w fazie wstępnych 
planów, już wzbudza kontro-
wersje.. Padają m.in. głosy, że 
teren Portu Żerańskiego jest 
zbyt mały, by wybudować na 
jego terenie osiedle i że powi-
nien zachować swój unikalny 
przyrodniczo charakter. 

Na te zarzuty odpowie-
dział urbanista współodpo-
wiedzialny za projekt osiedla, 
Piotr Sawicki, który na ante-
nie RDC twierdził, że z inwe-
stycji skorzystają mieszkańcy 
Białołęki, zyskując osiedle 
mieszkaniowe, park natu-
ralny z możliwością dojścia do 
wody i wypożyczenia kajaka.

Dla rejonu Portu Żerań-
skiego nie ma uchwalonego 
Miejscowego Planu Zago-
spodarowania Przestrzen-

nego, chociaż jego wartość 
przyrodnicza jako przedłu-
żenia nadwiślańskich tere-
nów Natury 2000 jest znana 
od lat i potwierdzona przez 
stołeczne Biuro Architek-
tury i Planowania Prze-
strzennego.    Jacek Narożniak

Pojawiły się plany zabudowy Portu Żerańskiego. Prywatny inwestor chce 
w tym miejscu wybudować osiedle mieszkaniowe. W przyszłym roku zamie-
rza w tej sprawie złożyć wniosek o uchwałę w trybie lex deweloper. Planowa-
na inwestycja już budzi kontrowersje wśród mieszkańców.

port żerańsKi BĘdzie 
zAbudOWAnY?!

Fo
t. 
wi
kim
ed
ia.
or
g/
 C
ez
ar
y P
.



7

praga-poŁudnie Fot. Tom
asz Kucharski Burm

istrz Pragi Południe

Nie będą to lekcje poglą-
dowe – jak np. namalować na 
świeżo odnowionej elewacji 

niecenzuralne słowo w pięć 
minut, tylko między innymi 
wykłady „Kiedy graffiti jest 

wandalizmem?” Przewi-
dziane są także próby usu-
wania bohomazów i napisów 

z frontów domów, co nie jest 
zajęciem ani łatwym, ani przy-
jemnym. Przekonali się o tym  
30 października uczniowie 
LO im. Jana Zamoyskiego, 
którzy wzięli udział w pro-
gramie pilotażowym kampa-
nii #stopbazgrołom i usuwali 
bohomazy z domów przy 
ulicy Chmielnej. Miejska 
kampania ruszyła w lipcu 
tego roku i obejmuje działa-
nia edukacyjne zmierzające 
do ograniczenia czy usunię-
cia pseudograffiti z elewacji. 

Pilotaż kampanii uświa-
damiającej szkodliwość 

pseudograffiti to także m.in.: 
usuwanie bazgrołów z ul. 
Chmielnej.

– Współpracujemy ze 
wspólnotami mieszkanio-
wymi z ul. Chmielnej, aby 
wypracować model dzia-
łania przy czyszczeniu ka-
mienic objętych ochroną 
konserwatorską. Chcemy, 
aby te działania mogły być 
wykorzystywane na terenie 
całego miasta, nie tylko dla 
ochrony obiektów zabytko-
wych – powiedziała Renata 
Kaznowska, zastępczyni 
prezydenta m.st. Warszawy.

Powstaje już broszura 
internetowa dla wspólnot 
i Zakładów Gospodarowania 
Nieruchomościami, w której 
znajdą się zalecenia konser-
watorskie, spis metod czysz-
czenia powierzchni zabytko-
wych, ale także informacje 
o odpowiedzialności prawnej 
i karach dla wandali.

Kampania obejmie rów-
nież szkolenie ZGN-ów, 
jak mogą usuwać bazgroły 
i im przeciwdziałać, a także 
współpracę z policją i Strażą 
Miejską w zakresie moni-
toringu i zgłoszeń. UMAg

Fo
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BazgroŁom mówimy stop!
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 W stolicy w godzinach 
od 18.00 do 8.00 działają 
noclegownie przy ul. Ka-
czorowej 39, Kupieckiej 
15 oraz Myśliborskiej 53.  
W placówkach wydawane są 

również posiłki. Przy nocle-
gowniach przy ul. Kupieckiej 
i ul. Myśliborskiej działają 
także ogrzewalnie. Dodat-
kowo przez siedem dni w ty-
godniu czynna jest ogrzewal-
nia przy ul. Grochowskiej 
111/113. Działa tam także 
jadłodajnia i łaźnia.

Przy ul. Wolskiej 172 
działa od poniedziałku do 
piątku, w godz. od 9.00 do 

15.00 Punkt Pomocy Me-
dycznej, gdzie można uzy-
skać pomoc lekarzy róż-
nych specjalizacji. Osoby 
bezdomne mają do swojej 
dyspozycji pralnię przy ul. 
Grochowskiej 259A. 

Na ulicach Warszawy 
można też spotkać stre-
etworkerów, którzy oferują 
pomoc osobom przebywa-
jącym na klatkach schodo-

wych, w piwnicach oraz 
w parkach.

Przemieszczanie się po-
między schroniskami, noc-
legowniami, jadłodajniami, 
ogrzewalniami, punktami 
pomocy medycznej oraz 
łaźnią ułatwia miejski. auto- 
bus, który jeździ po mieście 
codziennie, również w nie-
dziele i święta. 

UMAg

Warszawa dysponuje 
blisko 1,4 tys. miej-
scami schronienia dla 
osób, które nie mają 
dachu nad głową. 

nOCLegOWnIe, OgrzeWALnIe I SCHrOnISKA

LeKCJe O grAffItI

POmOC bezdOmnYm

Wkrótce w warszawskich podstawówkach i szkołach 
średnich rozpoczną się lekcje o graffiti… 

Fot. UM

 W maju 2022 r. budy-
nek wraz z przylegającym 
parkingiem kupiła f irma 
Unidevelopment, która pla-

nuje zburzenie hotelu i po-
stawienie w tym miejscu 
zespołu budynków miesz-
kalnych. 

Miejscowy plan zago-
spodarowania przestrzen-
nego nie przewiduje w tej 
lok a l i z ac ji  budy n ków 
mieszkalnych (mogą tam 
powstać jedynie biura lub 
lokale usługowe), nowy 
właściciel nieruchomości 
chce więc sięgnąć po tryb 
tzw. ustawy lex deweloper, 
która dopuszcza budowę 
wbrew zapisom MPZP, pod 
warunkiem, że zgodę wyda 
samorząd. Jest to ustawa 

o ułatwieniach w przy-
gotowaniu i realizacji in-
westycji mieszkaniowych 
i towarzyszących, dopusz-

czająca zabudowę miesz-
kaniową nawet wtedy, gdy 
nie przewiduje tego plan 
miejscowy.

Przy Omulewskiej mia-
łaby powstać nowoczesna 

zabudowa mieszkaniowa 
wraz z lokalami usługo-
wymi. Deweloper deklaruje 
modernizację ulic Omulew-
skiej oraz Sulejkowskiej, 
budowę nowego boiska przy 
pobliskiej szkole podstawo-
wej, zagospodarowanie te-
renów zielonych, wymianę 
słupów oświetleniowych, 
a także odwodnienie ulic. 

Nowy budynek, w któ-
rym miałoby powstać max. 
260 mieszkań, składałby 
się z 4 brył, połączonych 
garażem podziemnym.. 
Firma deklaruje zaprojek-
towanie na dziedzińcu bu-
dynku ogrodu różanego. 
Ma to być hołd dla trady-
cji i mieszkańców, którzy 
wspominają zapach róż 

unoszący się nad ogrodami 
Zajdla… 

Czy takie zmiany spo-
tkają się z aprobatą miesz-
kańców i lokalnego samo-
rządu? 

Pierwsze komentarze 
mieszkańców pojawiły się 
już w Internecie. Zdania są 
podzielone. Część osób po-
mysł ocenia pozytywnie, ze 
względu na to, że mieszkań 
w Warszawie brakuje, inni 
zastanawiają się, czy hotel 
na Omulewskiej nie powi-
nien być zabytkiem archi-
tektury PRLu. 

Pojawiają się też pytania 
o to, czy nie da się prze-
budować istniejącego bu-
dynku oraz obawy o zbyt 
gęstą zabudowę w oko-
licy i zaglądanie ludziom 
w okna. O tym, co jeszcze 
mieszkańcy sądzą o po-
myśle dewelopera i jakie 
będą dalsze losy budynku, 
dowiemy się najwcześniej 

o godz.17.30 w środę 29 li-
stopada br. podczas spotka-
nia konsultacyjnego, które 
zostanie zorganizowane 
w Hotelu Felix. 

Alina Krosnowska

róże  
W APArtAmentOWCu 

zAmIASt HOteLu?

Okres dzierżawy jest 
długi, ponieważ jest to po-
dyktowane kosztami i mo-
dernizacją kortów, które, 
jak czytamy w komunikacie 
burmistrza, powinny zwró-
cić się przyszłemu operato-
rowi terenu

Przetarg dotyczył wy-
dzierżawienia nieruchomo-
ści gruntowych zabudowa-
nych z przeznaczeniem na 
prowadzenie działalności 
w obszarze tenisa ziemnego, 
a także w zakresie rozwoju 
kultury fizycznej i sportu 
oraz gastronomii.

– Cieszy mnie, że obiekty 
te ponownie będą mogły 
służyć mieszkańcom, a co 
równie istotne – dzieci 
i młodzież z południowo-
praskich szkół będą miały 
na tych kortach zapewnioną 
pulę bezpłatnych zajęć wy-
chowania fizycznego pro-
wadzonych przez profesjo-
nalnych trenerów! To jeden 

z istotniejszych wymogów, 
do którego zobowiązaliśmy 
dzierżawcę, bo na promocji 
sportu i zdrowego trybu ży-
cia wśród dzieci i młodzieży 
szczególnie nam zależy – po-
wiedział Tomasz Kucharski, 
burmistrz Pragi-Południe.

– Sądownie zablokowa-
liśmy próbę przejęcia tego 
obiektu przez zasiedzenie 
i po latach odzyskaliśmy go 
dla miasta i mieszkańców – 
dodał Tomasz Kucharski. OM

Korty w Parku Skaryszewskim są zamknięte od 
2020 roku. Sytuacja ma się zmienić, bo właśnie 
zakończył się przetarg na ich 10-letnią dzierża-
wę. Nowy najemca ma dwa lata na wykonanie 
prac niezbędnych do uruchomienia obiektu.

KOrtY tenISOWe  
– reAKtYWACJA

Park Skaryszewski  jest wpi-
sany  do  rejestru  zabytków. 
Zgodnie z informacją podaną 
przez  Mazowieckiego  Kon-
serwatora  Zabytków  prace 
wewnątrz budynków nie wy-
magają zgody konserwatora. 
Zgodę  należy  uzyskać  tylko 
na prace prowadzone na te-
renie parku. Konserwator nie 
dopuszcza  jednak  trwałego 
zadaszenia kortów. 

Czy budynek hotelowy stojący przy ul. Omulewskiej 
zbudowany w technologii wielkiej płyty, przejdzie do 
historii? Dawniej hotel robotniczy, aktualnie trzy-
gwiazdkowy hotel, może przestać istnieć.

Fo
t. 
UM

Hotel feliks obecnie

Nowy budynek mieszkalny  
przy ulicy Omulewskiej 24 – wizualizacja

Więcej informacji na ten temat znajduje się na stronie:  
wsparcie.um.warszawa.pl/kryzys-bezdomnosci.
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Świąteczny Koncert  
StAn'A breCKenrIdge

Boże Narodzenie to szcze-
gólny czas w roku, kiedy ro-
dziny i przyjaciele celebrują 
wspólne chwile. Bez wątpie-
nia, o tej porze roku, muzyka 
jest elementem najbardziej łą-
czącym pokolenia. Świąteczne 
piosenki śpiewają wtedy całe  

rodziny wraz z  przyjaciółmi. 
W tym magicznym czasie 
wystąpi dla Państwa Stan 
Breckenridge z koncertem tak 
ulubionych piosenek jak: „Let 
It Snow”, „Jingle Bells”,, „Joy 
to the World”, „Silent Night”, 
„Mary Did You Know?”, „Jin-

gle Bell Rock”. Te i inne pio-
senki o radości, rodzinie, mi-
łości i świętach będzie można 
nucić współnie z wykonawcą 
i bliskimi podczas koncertu 
Bożonarodzeniowego, który 
przeznaczony jest dla osób 
w każdym wieku.

Promując, zachęcając i inspirując ducha Świąt Bożego Narodzenia wśród 
mieszkańców, Burmistrz Dzielnicy Praga-Północ, Jacek Jeżewski zaprasza  
15 grudnia 2023 r. na koncert, który odbędzie się w Pałacyku Konopackiego.

STAN BRECKENRIDgE
Stan Breckenridge jest amery-

kańskim wokalistą, pianistą mu-
zyki  soulowej  i  jazzowej,  kom-
pozytorem  i  autorem  tekstów. 
Posiada tytuł doktora w dziedzi-
nie  muzykologii,  nadany  przez 
Uniwersytet  Claremont  w  Kali-
fornii, USA. Nagrodzony w roku 
2019 wyróżnieniem Amicus 
Poloniae („Friend of Poland”), 
przyznawanym  corocznie  oby-
watelom USA za zasługi w dzie-
dzinie  rozwoju  stosunków  pol-
sko-amerykańskich. W sierpniu 
2022  r. wydał najnowszą płytę 
bluesowo – soulową „REVI-
VAL”, zaś  24  czerwca  2023  r. 
– dr Stan Breckenridge otworzył 
swoim  koncertem  pierwszy  
w  historii  DZIEŃ  DYPLOMACJI 
zorganizowany  przez  Szefa 
Służby  Zagranicznej  na  Torze 
Wyścigów Konnych na Służew-
cu w Warszawie.
Stan  Breckenridge występo-

wał  przed  publicznością  i  wy-
kładał  na  całym  świecie,  mię-
dzy  innymi  w  Dubaju,  Wielkiej 
Brytanii,  Francji,  Niemczech, 

Japonii,  Litwie,  Meksyku,  Ma-
roku, Polsce, Słowacji Ukrainie 
i  na  Węgrzech.  W  Stanach 
Zjednoczonych  można  go 
było  usłyszeć,  między  innymi,  
w  The  Dorothy  Chandler  Pa-
vilion,  The  Greek  Theater,  The 
Los  Angeles  Forum,  The  Los 
Angeles Sports Arena, The Hol-
lywood Bowl, The Watts Sum-
mer  Festival,  Capitol  Records, 
a  także  w  wielu  krajowych 
stacjach  telewizyjnych.  Wśród 
jego publiczności lub też współ-
wykonawców znaleźli się m.in. 
Madeleine  Albright,  Mahalia 
Jackson,  Jerry  Lewis,  Martha 
Reeves  (oraz  the  Vandellas), 
Larry McCormick, Greg Morris, 
Rowan  & Martin,  David  Ruffin 
(wraz z  the Temptations), Nan-
cy Sinatra, John Travolta, John 
Wayne i wiele innych sław.
Stan  Brackenridge  wystąpił 

w  charakterze  gościa  specjal-
nego w  lutym  2022 w Dubaju 
podczas  wystawy  Expo  2020 
(trwającej od października 2021 
do  marca  2022).  Polskiej  pu-
bliczności dał się poznać czte-

rokrotnie  goszcząc  w  progra-
mie Jaka to Melodia; występu-
jąc trzykrotnie na antenie Dzień 
Dobry TVN (listopad 2020, luty 
2021,  maj  2022);  grał  też  dla 
Wielkiej  Orkiestry  Świątecznej 
Pomocy  oraz  jako  gość  spe-
cjalny  podczas  polsko-amery-
kańskiego pikniku wojskowego, 
„Razem  Bezpieczni”,  zorgani-
zowanego  z  okazji  wizyty  pre-
zydenta  USA  Donalda  Trumpa 
w Polsce  a  także  podczas  ob-
chodów  Amerykańskiego  Dnia 
Niepodległości w Krakowie; jak 
również  na  zaproszenie  m.in. 
Ambasadorów  USA  w  Polsce, 
Paula  W.  Jonesa,  Stephen  D. 
Mulla  oraz  Lee  A.  Feinsteina; 
czy  też  na  zaproszenie  Amba-
sador USA w Polsce, Georgette 
Mosbacher,  podczas  uroczy-
stości  nadania  mu  nagrody 
Amicus Poloniae w 2019 przez 
Ambasadora  Rzeczypospolitej 
w USA, Piotra Wilczka.

10 czerwca 2022 r. ukazał 
się jego nowy singiel, pod 
tytułem „What’s going On-Co 
Się Dzieje”.

W  lutym  2021,  Stan  Brec-
kenridge nagrał napisaną przez 
siebie  piosenkę  zatytułowaną 
„Loving  You”,  która  swoją 
premierę  miała  18  lutego  na 
antenie  Dzień Dobry TVN. 
Także  w  2021,  Stan  Brecken-
ridge  wziął  udział  w  nagraniu 
płyty  autorstwa  Józefa  Eliasza 
pod  tytułem  Polish Songs, 
na  której  zaśpiewał  wspólnie 
z  Eljazz  Big  Band.  Na  płycie 
Stan śpiewa piosenki napisane 
przez znanych i lubianych pol-
skich kompozytorów. W 2020, 
Stan  Breckenridge  wspólnie 
z Basią Gąsienicą Giewont na-
grali  autorską  wersję  popular-
nej piosenki świątecznej „Baby 
It’s  Cold Outside.” W  tym  sa-
mym  roku,  Stan  Breckenridge 
skomponował  i  nagrał  siedem 
singli, których motywem prze-
wodnim jest rok pandemii CO-
VID-19; są to: „Nostalgia,” „The 
Battle: Race Against Time”, „It 
Changed  My  Life,”  „A  Night 
in  Vienna,”  „Waterfall  No.2,” 
„Eternal  Hope,”  oraz  „Ready 
to  Play.”  Również  w  2020, 

Stan Breckenridge napisał oraz 
nagrał  utwór  zatytułowany 
„A  New  Beginning”,  uświet-
niający  inaugurację  Szkoły 
Nauk o Języku i Literaturze na 
Uniwersytecie  Adama  Mickie-
wicza w Poznaniu. Stan Brec-
kenridge ma na swoim koncie 
jedenaście albumów: Stan 
Breckenridge Performs Jazz, 
Blues, Rhythm & Blues, and 
Soul (15 kwietnia 2019), Black 
and Tan Fantasy (2017 wspól-
nie  z  Jazz  Band  Ball  Orche-
stra),  Inspirations (2014), Out 
of Love for Jazz (2012), Re-
flections (2009),  A Soulful 
Christmas (2008), This is My 
Song (2007), Live in Poland 
(2005), Solo (2003), Medita-
tions (2001), oraz Expositions 
(1999).
Oprócz  działalności  arty-

stycznej, doktor Stan Brecken-
ridge piastuje stanowisko pro-
fesora wizytującego na Wy-
dziale Anglistyki na Uniwer-
sytecie Adama Mickiewicza 
w Poznaniu oraz na Uniwer-
sytecie Marii Curie Skłodow-

skiej w Lublinie. Wcześniej 
był Dyrektorem Wydziału 
Studiów Afroamerykańskich 
na Stanowym Uniwersyte-
cie Kalifornii we Fullerton. 
Otrzymał stypendium jako Uni-
ted States Distinguished Chair 
Fulbright  Scholar  w  Polsce 
–  nauczając  w  latach  2012- 
-2013  na  Uniwersytecie  Marii 
Curie Skłodowskiej w Lublinie, 
oraz, w 2013-2014, na Uniwer-
sytecie  Jagiellońskim  w  Kra-
kowie.  Był  także  stypendystą 
programu  Fulbrighta w  Polsce 
w  2005.  Jest  autorem  czte-
rech  podręczników  uniwersy-
teckich:  On African American 
Music  (2021): Music Taste or 
Waste: Critical Listening Skills 
for Students, Teachers, and 
Parents (wydanie  trzecie: 
2018); Popular Music in Ame-
rica: Forging the American Spi-
rit (wydanie  trzecie:  2015); 
oraz African American Music 
for Everyone: Including The-
ater, Film and Dance (wydanie 
trzecie: 2014). 
stanbreckenridge.com

WAWer

Poprzez uwielbianą przez 
dzieci piłkę nożną będziemy 
starali się zainteresować 
zawodników oraz mieszkań-
ców dzielnicy historią naszej 
małej Ojczyzny. Podczas 
turnieju tradycyjnie zosta-
nie oddana salwa armatnia 
ku czci poległych. Wspólnie 

odśpiewamy hymn naro-
dowy oraz hymn Szkoły Pod-
stawowej 76 noszącej imię 13 
Dywizji Piechoty Strzelców 
Kresowych. Będzie można 
również zapoznać się z wy-
stawą poświęconą tamtym 
wydarzeniom oraz poroz-
mawiać z Panem Piotrem 

ze Stowarzyszenia Bitwa 
po Falenicą 19 XI 1939 r. 
Na parkiecie zobaczymy 
zawodników drużyn TS Fa-
lenica, Delta Warszawa, Bug 
Wyszków, Zryw Sobolew, AP 
Galaktikos, OKS Otwock, 
Ferajna Warszawa, z rocz-
ników 2014-2015 oraz 2016- 
-2017. Liczymy na wspaniały 

doping publiczności. Jako 
organizatorzy przygotowa-
liśmy także wiele atrakcji 
i konkursów. Nasze dzia-
łania wspierają: Dzielnica 
Wawer oraz lokalne firmy 
i przedsiębiorcy. Serdecznie 
wszystkich zapraszamy. 

TOWARZYSTWO  
SPORTOWE fALENICA

IV turnIeJ bItWY fALenICKIeJ 1939
Już po raz czwarty młodzi zawodnicy i zawodniczki 
spotkają się w Wawrze na turnieju poświęconym 
wydarzeniom września 1939 roku. 

Sobota 2.12.2023
8 zespołów rocznik 2014- 
-2015 grają każdy z każdym. 
 Rozpoczęcie turnieju  
– 9:00-17:15 
 godz. 12:12 – przywitanie 
uczestników, odśpiewanie 
hymnu szkoły  
+ salwa z armaty 
 godz. 17:00 – zakończenie 
oraz rozdanie pucharów i nagród 
 godz. 18:45 mecz III Ligi 
Mazowieckiej Futsalu:  

TS Falenica Futsal Team  
vs GKS Futsal Dąbrówka
Niedziela 3.12.2023
8 zespołów rocznik 2016- 
-2017 grają każdy z każdym. 
 Rozpoczęcie turnieju  
– 9:00-17:15 
 godz. 12:12 – przywitanie 
uczestników, odśpiewanie 
hymnu Polski
 godz. 17:00 – zakończenie  
oraz rozdanie pucharów i nagród 

praga-póŁnoc MATERIAŁ INFORMACYJNO-PRASOWY URzędU dzIElNICY PRAGA-PÓŁNOC

HARMONOgRAM TURNIEJU: 
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 warszawianKĘ roKu

21 listopada odbyła się uro-
czysta Gala Warszawianka 
Roku 2023. Plebiscyt zorga-
nizowano po raz szósty.

Zaszczytny tytuł Warsza-
wianki Roku 2023 otrzymała 
dr Katarzyna Kasia, filo-
zofka, publicystka, stypen-
dystka Fundacji Kościusz-
kowskiej na Uniwersytecie 
w Princeton (USA). Pracuje 
w Akademii Sztuk Pięknych 
w Warszawie na Wydziale 
Badań Artystycznych i Stu-
diów Kuratorskich. 

Autorka esejów i książek, 
tłumaczka tekstów włoskich 
filozofów. Członkini grupy 
eksperckiej Team Europe. 
W Wydawnictwie Znak wła-
śnie ukazała się jej i Grzego-
rza Markowskiego książka 

pt. „7 życzeń. Rozmowy 
o źródłach nadziei”.  

– Dziękuję wszystkim 
warszawiankom i warsza-
wiakom, którzy oddali na 
mnie głos. Jestem bardzo 
szczęśliwa i przyjmuję to 
zobowiązanie. Dziękuję za 
to, że mogłam znaleźć się 
w gronie tak cudownych ko-
biet – powiedziała na gali, 
Katarzyna Kasia.

O prestiżowy tytuł wal-
czyło dziesięć kandydatek, 
które codziennie inspirują, 
pokazują siłę i determi-
nację, pomagają, stawiają 
czoło przeciwnościom losu. 
Są kreatywne i buntownicze, 
każdego dnia zmieniają ota-
czającą nas rzeczywistość 
i zasługują na uznanie za to, 
co robią dla Warszawy. 

można zastrzec peseL

Od 17 listopada br. można 
zastrzec numer PESEL, po 
to by nikt bez naszej wiedzy 
nie mógł go wykorzystać 
np. przy zawieraniu umowy 

o kredyt. Od 1 czerwca 2024 
r. instytucje finansowe, przy 
zawieraniu umowy pożyczki 
lub kredytu, będą mieć obo-
wiązek weryfikacji, czy 
PESEL nie jest zastrzeżony. 
Numer można zastrzec przez 
Internet w aplikacji mOby-
watel lub w urzędzie gminy. 
Więcej na www.gov.pl

dĘBy i grusza na podium

Ogszono wyniki tegorocz-
nego plebiscytu na Warszaw-
skie Drzewo Roku. Został 
nim monumentalny dąb szy-
pułkowy Robert z Białołęki! 
Co piąty głos został oddany 
właśnie na niego!

Na drugim miejscu uplaso-
wała się gruszą rosnąca przy 
ulicy Nowy Świat, trzecie 
miejsce natomiast zajął po-
nad stuletni dąb z ulicy Płat-
nerskiej w Rembertowie.

 Zwycięzca konkursu został 
uhonorowany pamiątkową ta-

bliczką. To drzewo to symbol 
starań okolicznych mieszkań-
ców, którzy marzą o stwo-
rzeniu parku miejskiego na 
wschodniej Białołęce. 

***
Dąb Robert, został po-

sadzony najprawdopodob-
niej przez Bernardynów 
około 1656 r. Drzewo było 
świadkiem najazdu Szwe-
dów i Brandenburczyków na 
Rzeczpospolitą i odbudowy 
w 1717 r. drewnianego ko-
ścioła z którym przetrwał do 
obecnych czasów, gdy świą-
tynia stała się najstarszym 
drewnianym kościołem War-
szawy, a dąb jednym z najstar-
szych drzew stolicy.

Drzewo nie zostało wycięte 
ani podczas walk w Powsta-
niu Listopadowym, ani jesie-
nią 1944 r. W 2014 r. uniknęło 
wycinki, gdy przedłużano 
ulicę Kartograficzną. Od 
2017 r. widnieje w rejestrze 
pomników przyrody.

co zroBić, gdy wygasŁ 
PrOfIL zAufAnY?

Z końcem października br. 
wygasło wiele profili zaufa-
nych, przez co mieszkańcy 

utracili dostęp m.in. do Inter-
netowego Konta Pacjenta. 

Mimo, że profil zaufany 
wygasł, użytkownicy na-
dal mają dostęp do swojego 
konta. Należy się na nie zalo-
gować i założyć nowy profil 
zaufany. Można to zrobić za 
pośrednictwem bankowości 
elektronicznej, przy użyciu 
e-dowodu lub przez internet 
i potwierdzić go w Punk-
cie Potwierdzającym – lista 
punktów na stronie pz.gov.pl

Osoby, które chcą założyć 
profil po raz pierwszy, lub 
nie mogą się zalogować, po-
winny skorzystać ze strony 
pz.gov.pl

Jeżeli w trakcie zakładania 
profilu zaufanego pojawią się 
dodatkowe pytania, można 
skontaktować się z Centrum 
Pomocy pod numerem +48 
(42) 253 54 50 od poniedziałku 
do piątki w godz. 7.00-18.00 
lub wysłać maila na adres:  
pz-pomoc@coi.gov.pl

rusza zima w mieŚcie!
24.11 br. zaczną się zapisy 

na akcję Zima w Mieście 
i potrwają do 10.12. Rodzice 
mogą zarejestrować dziecko 

w systemie, a 15.12 br. o godz. 
16.00. opublikowane zostaną 
listy zakwalifikowanych. Za-
jęcia będą prowadzone pięć 
dni w tygodniu, w godz. od 
7.00-8.00 do 16.00-17.00. 
Uczniowie będą mieli za-
pewnioną opiekę, wyżywie-
nie oraz zajęcia sportowe, 
plastyczne i edukacyjne.

Rodzice mogą wybrać do-
wolną liczbę szkół na każdy 
jednotygodniowy turnus, 
który trwa od poniedziałku 
do piątku. Za opiekę w Fe-
ryjnych Punktach Eduka-
cyjnych oraz posiłki należy 
wnieść opłatę. Wynosi ona 
20 zł dziennie za dwa posiłki, 
w tym jeden ciepły, oraz 30 
zł dziennie za opiekę. Z opłat 
zwolnione są dzieci korzysta-
jące w ciągu roku szkolnego 
z bezpłatnych lub częściowo 
płatnych posiłków. 

Pod tym adresem znajduje 
się Elektroniczny System 
Zgłoszeń: warszawa-zimaw-
miescie.pzo.edu.pl/vintro-
parents/main.action

 OM, JPN, UD, UM
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lek. Michał Bartoszewicz  
Specjalista Ortopedii i Traumatologii Narządu Ruchu

W Reh-Medica, ul. Fieldorfa 18  
zajmuje się m.in leczeniem bólu kolana.

Czy ból kolana nie daje Ci spokoju, a dotych-
czasowe metody nie przynoszą ulgi? Mamy dla 
Ciebie dobre wieści! Istnieje bezpłatna metoda 
leczenia, która może Ci pomóc. Chodzi o zabieg 
nazywany kriolezją, dostępny w ramach NfZ.
Co to jest kriolezja?
Kriolezja to specjalny zabieg, który pomaga 
zmniejszyć ból kolana. Polega on na „zamro-
żeniu” bolących nerwów w okolicy kolana. Za-
bieg jest prosty i nie wymaga hospitalizacji, co 
oznacza, że po jego wykonaniu możesz wrócić 
do domu.
Kto może skorzystać z tego zabiegu?
Zabieg jest szczególnie polecany dla osób po 
60. roku życia, które odczuwają silny ból, 
głównie z wewnętrznej strony kolana. Zazwy-
czaj jest to związane z chorobą zwyrodnie-
niową, czyli naturalnym procesem starzenia 
się stawów.
Jak można się zakwalifikować?
Aby skorzystać z zabiegu, potrzebujesz skie-
rowania do poradni ortopedycznej w ramach 
NFZ. Skierowanie takie uzyskasz od leka-
rza rodzinnego. Kolejny etap to kwalifikacja 
przez ortopedę. Lekarz przeprowadzi proste 
badanie, aby upewnić się, że to właśnie cho-
roba zwyrodnieniowa jest przyczyną Twojego 
bólu. Może też zlecić wykonanie zdjęć rentge-
nowskich kolana. Jeśli wszystko będzie w po-
rządku, otrzymasz termin zabiegu.
Czy to bezpieczne?
Tak, zabieg jest bezpieczny. Choć po zabiegu 
mogą pojawić się drobne siniaki czy krwiak, 
to poważne powikłania są bardzo rzadkie. 
Wszystkie szczegóły oraz potencjalne ryzyko 
zostaną Ci dokładnie wyjaśnione podczas wi-
zyty u lekarza.

Jakie są efekty?
Dzięki zabiegowi kriolezji możesz doświad-
czyć znacznego złagodzenia bólu, nawet o po-
nad połowę, co przekłada się na większy kom-
fort życia codziennego. Ulgę można odczuwać 
zazwyczaj przez co najmniej rok. Dodatkowym 
atutem jest fakt, że zabieg jest małoinwazyjny 
i nie obciążający dla organizmu.
W przychodni Reh-Medica przeprowadzono 
już ponad 100 takich zabiegów w ciągu ostat-
niego roku, w większości z przypadków z do-
brymi i bardzo dobrymi rezultatami.

BóL KoLana po 60. roKu życia? 
sprawdź, jaK możesz uzysKać uLgĘ!

REKLAMA REKLAMA
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Litery z pól ponumerowanych od 1 do 13 utworzą końcowe hasło.
1 2 3 4 5 6 7

8 9 10 11 12 13

P Biała – ziemniaki, pora (białą część), 
cebulę, kalafiora ugotować do miękkości 
w wodzie osolonej (ledwo przykryte) z solą 
i białym pieprzem. Zmiksować, ew. rozrze-
dzić mlekiem skondensowanym. Podając 
posypać papryką i koperkiem.
P Żółta – porcję dyni oczyścić z pestek, 
obrać, pokroić w grubą kostkę, ugotować 
w wodzie pół na pół z mlekiem (ledwo przy-
kryta), z dodatkiem soli, kurkumy i imbiru. 
Gdy miękka, zmiksować, dodać zacierki, za-
gotować mieszając, zostawić przykrytą na 
20 minut, serwować.
P Różowa – na rosole (niewielka ilość) 
ugotować porcję obranych, pokrojonych 
w kostkę buraków. Zmiksować, dodać gęstą 
śmietanę. Podawać z grzankami czosnko-
wymi.
P Czerwona – paprykę czerwoną i marchew 
kroimy w kostkę, gotujemy z dodatkiem pa-
pryki sproszkowanej słodkiej, soli oraz kon-
centratu pomidorowego. Miksujemy. Poda-
jemy z ryżem. Śmietana – niekonieczna.
P Szara – to krem z pieczarek gotowa-
nych w wodzie lub bulionie wraz z krojoną 
cebulą i 2-3 ziemniakami, pieprzem czar-

nym, solą. Zmiksować na gęsto ze śmieta-
ną, podawać z groszkiem ptysiowym lub 
makaronem.
P Brązowa – w wywarze z wołowiny go-
tujemy pokrojone, podsmażone z cebulą 
grzyby leśne (nie pieczarki!), ziemniaki wraz 
z pieprzem, solą, małą szczyptą rozmarynu, 
majeranku, ew. listkiem laurowym i zielem 
angielskim. Do tego – kluski!
P Złocista – cebule (4-5) w plastrach pod-
smażamy powoli na maśle z solą, pieprzem 
i odrobiną (1/2 łyżeczki) cukru, aż będą zło-
tawe. Zalewamy ledwo-ledwo rosołem lub 
bulionem warzywnym, gotujemy 15 minut. 
Na wierzch każdej porcji kładziemy grzanki 
i posypujemy grubo tartym żółtym serem 
(można zapiec w kokilkach).
P Niebieska – w bulionie gotujemy mo-
drą kapustę (drobno szatkowana) z siekaną 
cebulą i przyprawami. Osobno opiekamy 
kostki ziemniaczane w oliwie z czosnkiem 
i solą, które podamy osobno. Gdy kapusta 
miękka, zupa gotowa.
P Zielona – brokuły gotujemy około 10 
minut, miksujemy z serkiem pleśniowym 
bleu ew. topionym, posypujemy natką 
i koperkiem.
P Czarna (brunatna?) – to długo i powoli 
gotowany wywar z cebuli, marchewki
i suszonych grzybów (można je wykorzy-
stać do pierogów), plus pieprz, liść laurowy, 
odrobina czosnku, podany z makaronem.

Pyszna Józia

– Wiesz, kupiłem okazyjnie 
używany radar.
– No i co, działa?
– Niby tak, ale pięćset metrów 
przez patrolem drogówki daje 
komunikat: „Szykuj pieniądze, 
szykuj pieniądze…”.

***
– Ale mam pecha – mówi 
włamywacz do włamywacza. 
– Wczoraj włamałem się do 
domu prawnika, a on wcześniej 
wrócił do domu.
– O rany! I co zrobił?!

– Kazał mi spadać, ale najgor-
sze, że przedtem musiałem mu 
zapłacić 500 zł za ekspresową 
poradę prawną!

***
– Janusz, zauważyłeś, że kupi-
łam nową szczotkę do WC?
– Tak, ale wiesz, ja jednak  
wolę papier…

***
Chwiejący się pijak w parku 
pyta przechodnia:
– Paniee, a gdzie to jesteśmy?
– W Łodzi!
– Że w łodzi, to przecież wiem, 
ale na jakim oceanie tak strasz-
nie buja…

Czego lepiej nie robić jesienią? 
Oj, jest kilka babcinych porad, 
mocno chwalonych także przez 
współczesnych lekarzy…
 Przede wszystkim – nie 
przegrzewać się! Lepiej obniżyć 
temperaturę w pokoju o 2 stop-
nie, nawet gdy musisz założyć 
sweter, niż przebywać w po-
mieszczeniu zbyt gorącym. 
 Pamiętajmy o wietrzeniu 
– lepiej rzadziej, a mocno, niż 
mieć stale uchylone okno, co 
jest niepotrzebną stratą ciepła. 
 Ubierając się na cebulkę, 
nie opakowuj się za bardzo! 
Nie powinniśmy się na dworze 
pocić, bo to niezawodny spo-
sób na przeziębienie. 
 Dbaj o stopy: nie powinny 
mieć ciasno w bucie, nawet 
mimo dodatkowej skarpetki, 
a już w żadnym przypadku 
nie mogą lodowacieć z zimna! 
Gdyby jednak tak się stało, pa-
miętaj o misce z ciepłą wodą 
– rozgrzewa znakomicie.
 Ostrożnie z alkoholem – 
powoduje niekontrolowaną 
przez organizm utratę ciepła, 
a to nie jest wskazane o tej 
porze roku.

Jakie są nasze najczęstsze pro-
blemy z językiem polskim? Oto 
kilka przykładów.

 Czy odmieniać nazwiska? Jak je pisać na przykład na dyplomie? Że 
został przyznany Maria Kowalska czy Marii Kowalskiej? Oczywiście, Ma-
rii Kowalskiej, a niezrozumiała „moda” na brak odmiany wprowadza 
tylko zamęt. Jeśli uważamy, że nieodmienione nazwisko brzmi lepiej, na-
leży inaczej sformułować nagłówek, np. „Dyplom za… otrzymuje Maria 
Kowalska”, lub „Maria Kowalska otrzymuje dyplom za zajęcie pierwsze-
go miejsca…”. To samo dotyczy np. zaproszeń ślubnych. Nie „Maria i Jan 
Kowalski”, lecz Kowalscy, Rozbiccy, Sokołowie, Królikowie itp.
 Kolejny dylemat: Internet czy internet? Ta druga forma jest co-
raz bardziej popularna, na zasadzie analogii internetu z telefonem.  
Ta pierwsza jest też naturalna – Internet to przecież nazwa własna.
 „Mi się zdaje” to błąd! Niektórzy poloniści wpajają uczniom, że to 
nie żadnym „misiom” tylko „mnie się zdaje”!
 I jeszcze jedno: zjadłem kotlet czy zjadłem kotleta? 
Obie formy są poprawne. Warto je zapamiętać.

na luzie Wszystkim nam trzeba spokojnej chwili  
wytchnienia, uśmiechu, po prostu – luzu!

Wesoły Romek

RADY CIOTKI AGATY

Ciekawska

ZAJRZYJMY DO KUCHNIŚMIESZKANIEC

WARTO WIEDZIEĆ

KRZYŻÓWKA MIESZKAŃCA NR 22HOROSKOP
Jesień staraj się spędzić aktywnie. Mimo niepogody unikaj bezczynności, bo to pierwszy 
krok do depresji. Samotny Baran ma dużą szansę na poznanie nowych osób. Otwórz się na 
świat i wpuść trochę ciepła do swojego serca. Czas na miłosne rewolucje!

Nie bój się prosić o pomoc. Wykaż się cierpliwością, niektórych przeszkód nie da się prze-
skoczyć. Staraj się także unikać stresu, który źle wpływa na serce. Zadbaj o swoje nawyki 
żywieniowe, gdyż możliwe są kłopoty żołądkowe. Dbaj o to, co jesz.

Uważaj na gardło, jesienna niepogoda sprzyja licznym chorobom. Wyjmij z szafy ciepłe swetry. 
Twoja obecność w pracy będzie wyjątkowo ważna, gdyż szykują się duże zmiany. Może pod-
wyżka, na którą tak długo czekałeś? Bądź optymistą i nie daj się chandrze!

To dobry czas na zarabianie pieniędzy. Może warto otworzyć własny biznes i rozwinąć skrzydła? 
Wykorzystaj pozytywny wpływ gwiazd! Nie zmarnuj dobrej passy w interesach. Uważaj jedynie 
na dawnych znajomych. Wchodzenie w spółki z niepewnymi osobami może się źle skończyć. 

Jeśli szukasz drugiej połówki, warto wyruszyć na miasto. Kino, teatr, muzeum – Warszawa 
obfituje we wszelakie atrakcje kulturalne. W zdrowiu i pracy czeka cię stabilizacja. Jeśli poszu-
kujesz pracy, czekaj cierpliwie na telefon i noś wszędzie komórkę!

Bądź miły dla współpracowników. Negatywne emocje mogą wpłynąć na twój wizerunek i zosta-
niesz źle odebrany przez kolegów. Twoja próżność może być męcząca dla otoczenia. Pamiętaj 
także o uśmiechu, dzięki niemu rozładujesz niepotrzebne napięcie i oczarujesz innych. 

Równowaga jest ważna we wszystkim. Nie traktuj pracy jako instytucji ważniejszej niż rodzina. 
Tylko dzięki jej wsparciu dojdziesz do długo wyczekiwanego celu. Nie poddawaj się, nawet 
jeśli zabraknie ci wiary w siebie. Teraz jest dobry czas na przemyślenia.

Wykorzystaj każdą okazję, która pozwoli ci się wykazać. Postaw na swoje talenty i samore-
alizację. Nigdy nie jest za późno na naukę. Może warto zapisać się na jakiś kurs? Jesienią nie 
zabraknie ci twórczych pomysłów, ale krótkie chwile odpoczynku zwiększą twoją wydajność.

Gwiazdy są po twojej stronie. Sytuacja w twoim życiu osobistym wreszcie się poprawi! 
Pamiętaj o dobrej współpracy, a stosunki z otoczeniem sprawią ci wiele radości. Masz 
wystarczająco dużo energii, aby podbić świat

Jesienią zwróć uwagę na swoje zdrowie. Oszczędzaj kręgosłup i nie bierz zbyt dużo na swoje 
barki. W pracy umocnij swoją  pozycję zawodową. Nie bój się kłótni z szefem, jeśli wiesz, że 
nie ma racji. Walcz o swoje! Pozytywny wpływ gwiazd da ci dużo siły i witalności. 

Ponura, deszczowa aura nie sprzyja Wodnikom, dlatego osoby spod tego znaku powinny zadbać 
o dużą dawkę relaksu. Pamiętaj o wystarczającej ilości snu, jego niedobór znacznie osłabia od-
porność i koncentrację. Uważaj w pracy, twoje słowa mogą wyprowadzić szefa z równowagi. 

Poszukaj nowych źródeł inspiracji i dobrze spożytkuj swój nadmiar energii. Jeśli czujesz, że 
powinieneś coś zrobić, posłuchaj głosu serca. Wybierając się jednak na długi spacer, pamiętaj 
o ciepłym szaliku. Twój organizm będzie teraz lekko osłabiony.                     Merlin

m Baran
21.03-21.04

n Byk
22.04-21.05

o Bliźnięta
22.05-21.06

p Rak
22.06-22.07

q Lew
23.07-23.08

r Panna  
24.08-23.09

s Waga  
24.09-23.10

t Skorpion  
24.10-23.11

u Strzelec  
24.11-22.12

v Koziorożec  
23.12-20.01

w Wodnik  
21.01-19.02

x Ryby  
20.02-20.03

Zapraszamy do przesyłania swoich przepisów redakcja@mieszkaniec.pl

dobra pora na kolorowĄ 
kuchniê! dzisiaj – zupy.
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USłUgI

n AgD – LODóWKI, PRAL-
KI, ZMYWARKI – NAPRA-
WA. TEL. 694-825-760

n AgD, ANTENY – NAPRA-
WA. TEL. 602-216-943

n Anteny satelitarne, na-
ziemne, nc+, Trwam, Polsat, 
tvn24 oraz dekodery telewizji 
naziemnej. Sprzedaż,  
montaż, naprawa. Tel.  
22 815-47-25, 501-123-
566, lemag-tvsat.waw.pl

n Cyklinowanie, układanie, 
lakierowanie, reperacje par-
kietów – Stefan Słomski. Tel. 
501-126-177, 500-240-976

n Dezynfekcja instalacji 
wentylacyjno-klimatyzacyj-
nych. Tel. 502-904-708

n Dezynsekcja – skutecznie. 
Tel. 602-66-16-83

n Domofony, naprawa pra-
lek, instalacje elektryczne.  
Tel. 601-93-68-05

n futra – kożuchy, odzież 
skórzana – usługi miarowe, 
przeróbki, wszelkie naprawy. 
Ul. Zamieniecka 63.  
Tel. 22 610-23-05

n Gaz, hydraulika. Na-
prawy, montaż, przeróbki. 
Tanio. Tel. 604-798-744

n Hydrauliczne, gazowe,  
solidnie. Tel.  
22 610-81-21, 607-773-106

n HYDRAULIK.  
TEL. 502-031-257

n Hydraulika wod. kan.-gaz., 
c.o., hydrofory, piece.  
Tel. 694-747-213

n Klimatyzacja, wentyla-
cja, oddymianie – montaż, 

nastĘpne wydanie 7.12.2023
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RATY

NAGROBKI
już od 3999 zł

n Doradca Podatkowy – 
kontrole podatkowe i spraw-
dzające, porady, wszystkie 
podatki, spadki, darowizny, 
aukcje, nieujawnione 
dochody. Tel. 22 672-34-34, 
604-095-656,  
www.podatki-doradca.pl

n Kancelaria Adwokacka 
adw. Teresa Zdanowicz. 
Sprawy cywilne, karne, ro-
dzinne, spadkowe, rozwody. 
Wawer-Anin ul. Ukośna. Tel.  
22 613-04-30, 603-807-481

SPRZEDAM

n Odkurzacze Rainbow – 
nowe, używane – serwis, 
konserwacja, akcesoria.  
Tel. 606-742-822,  
www.odkurzaczewodne.eu

TRANSPORT

n Przeprowadzki i maga-
zynowanie 24h/7. Wywóz 
i utylizacja zbędnych mebli, 
przedmiotów z mieszkań 
i piwnic.  
Tel. 607-66-33-30

n Przeprowadzki. Wywóz 
gruzu i mebli.  
Tel. 722-990-444

n Transport – przeprowadz-
ki – samochód o wymiarach 
3,9 dł./2,0 wys. – kontener, 
kraj, zagranica, konkurencyj-
ne ceny. Tel. 502-904-708

ZAMÓW W INTERNECIE:
www.mieszkaniec.pl/reklama/ogloszenia-drobne/ 

AUTO-MOTO – Kupię

n Części Fiat 125p i inne 
auta PRL-u: Fiat 126 p, 
Syrena, Warszawa.  
Tel. 503-401-501

n KUPIĘ STARE MOTOCY-
KLE CZĘŚCI SILNIKI ITP.  
TEL. 601-709-388

DAM PRACę

n Zatrudnię sprzątaczkę. 
Okuniew. Tel. 660-795-386

SZUKAM PRACY

n Kobieta poszukuje pracy 
dodatkowej – sprzątanie, 
prasowanie.  
Tel. 512-535-558

KUPIę

n Antyki, obrazy, meble, 
książki, pocztówki, szable, 
bagnety, odznaczenia.  
Tel. 504-017-418

n Książki, plakaty.  
Tel. 501-285-268. Antykwa-
riat ul. Inżynierska 1.

n Kupię książki płyty winylo-
we. Dojazd do klienta.  
Tel. 798-631-511

MOTORYZACJA

n Pomoc drogowa.  
Tel. 513-606-666

n Skup aut wszystkich.  
Tel. 503-401-501

NAUKA

n Matematyka, dojazd.  
Tel. 691-870-045

n Matematyka. Tanio 
i solidnie. Młodzież oraz 
dorośli. Tel. 795-362-165

n Pomoc i nauka w obsłu-
dze komputera, internetu, 
komórki i TV. Osoby starsze 
– promocja! Student.  
Tel. 533-404-404

NIERUCHOMOŚCI – Kupię

n Kupię mieszkanie/dom 
w każdym stanie, zadłużone, 
do remontu, także udziały. 
Szybka decyzja, gotówka. 
Tel. 888-062-333

n Skup nieruchomości 
– mieszkania do remontu 
i działki budowlane również 
do przekształcenia – zadłu-
żone itp. szybka transakcja 
tylko bezpośrednio – agen-
cjom dziękuję; płatność go-
tówką, Warszawa i okolice – 
Marki, Radzymin itp. Proszę 
o kontakt w godz. 8.00- 
-17.00. Tel. 502-904-708

NIERUCHOMOŚCI  
– Mam do wynajęcia

n Pokoje 1-, 2-osobowe – 
pracownicze i dla studentów, 
Okuniew. Tel. 604-113-140

NIERUCHOMOŚCI  
– Szukam do wynajęcia

n Starsza, pracująca kobieta 
poszukuje do wynajęcia 
pokoju między Otwockiem 
a Falenicą. Tel. 512-538-558

NIERUCHOMOŚCI  
– Sprzedam

n Hotel Pracowniczy, Oku-
niew. Tel. 660-795-386

PRAWNE

n Adwokat Wojciech Lipka 
przyjmuje już w Kancelarii 
Adwokackiej na Grochowie 
przy ul. Grenadierów 12. 
Sprawy karne, cywilne, ro-
dzinne, spadkowe (umowy, 
odszkodowania, rozwody, 
alimenty, nieruchomości, 
inne). Tel. 500-175-857

projektowanie, serwis 
24 h, sprzedaż urządzeń, 
kompleksowa obsługa, do-
radztwo techniczne, szybkie 
terminy realizacji, gwaran-
cja. Tel. 502-904-708

n LODóWEK NAPRAWA.  
TEL. 602-272-464

n Montaż Sprzedaż Klimaty-
zacji. Tel. 505-166-166

n NAPRAWA MASZYN DO 
SZYCIA. DOJAZD gRATIS. 
TEL. 508-081-808

n Pralki, lodówki – naprawa. 
Tel. 502-562-444,  
603-047-616

n Rolety antywłamaniowe 
i naprawy. Tel. 602-228-874

n Rolety, żaluzje, verticale, 
rolety antywłamaniowe – 
produkcja, naprawa.  
Tel. 602-228-874

n ŚWIADECTWA CHARAK-
TERYSTYKI ENERgETYCZ-
NEJ TEL. 502-048-125

n Tapicerskie.  
Tel. 22 612-53-88

n Żaluzje, verticale, rolety, 
moskitiery – naprawy, pranie 
verticali. Tel. 608-477-422

USłUgI – Budowlane

n Docieplanie Budynków 
Szybko Tanio Solidnie.  
Tel. 502-053-214

n Złota rączka i elektryka.  
Tel. 503-150-991

USłUgI – Komputerowe

n AAA Tani Serwis Kompu-
terowy 18 zł/h 24h. Dojazd  
0 zł. Tel. 506-480-505

USłUgI – Porządkowe

n AAAPranie dywanów, 
mebli tapicerowanych. Oso-
biście. Tel. 512-247-440

USłUgI – Remontowe

n Abc Malowanie, kafelki 
itp. remonty małe i duże.  
Tel. 509-306-279

n Malowanie, tapetowanie, 
panele. Tel. 22 615-76-97, 
695-679-521

n OKNA – NAPRAWY,  
DOSZCZELNIENIA.  
TEL. 787-793-700

n Remonty kompleksowo 
i solidnie. Tel. 502-218-778, 
www.remonty4u.pl

n ZABUDOWA BALKONóW. 
TEL. 514-165-445

n Złota rączka. Hydraulik.  
Tel. 606-181-588

Płacę gotówką.

mieszkania, 
domy, ziemię.

 22 333 23 11 
 501 51 66 60

kuPię

OKULARY TYLKO 99 ZŁ
Oprawa + soczewki+ robocizna 

(sph. od – 4.0 do +4.0 dpr.) 

HURTOWNIA OPTYCZNA 
OPTA SUN

Warszawa, ul. Majdańska 7
Tel. 22 612 00 03

Rejestracja u optometrysty 
¥ 534 044 333

BADANIE WZROKU

TYLKO 89 zł
PRZEZ SPECJALISTĘ – OPTOMETRYSTĘ

Pracujemy pon.-pt. 9-19 
sobota od 9 do 13

Refundacja recept na okulary
* USŁU GI
* Narożniki wg wymiarów klienta     
* Ma te ria ły obi cio we
Warszawa, ul. Krypska 52/54

     przy GRO CHOW SKIEJ 179
(pa wi lon po go to wia we te ry na ryj ne go)

Za kład prze nie sio ny z ul. Zna  niec kie go 8

Tel. 22 612-53-88
691-75-50-50

TAPICER

OBWIESZCZENIE WOJEWODY MAZOWIECKIEgO 

Zgodnie z art. 9ac ust. 1a w związku z art. 9ac ust. 1 ustawy z dnia 
28 marca 2003 r. o transporcie kolejowym (Dz. U. z 2023 r., poz. 1786), 
zawiadamiam, że na wniosek inwestora PKP Polskie Linie Kolejowe S.A., 
ul. Targowa 74, 03-734 Warszawa, w dniu 29 września 2023  r.  zostało 
wszczęte  postępowanie  administracyjne  w  sprawie  zmiany  decyzji 
Wojewody Mazowieckiego Nr 448/SAAB/2022 z dnia 15 czerwca 2022r. 
zatwierdzającej  projekt  budowalny  i  udzielającej  pozwolenia  na  budowę 
i rozbiórkę dla: 

inwestor: PKP Polskie Linie Kolejowe S.A.
   ul. Targowa 74, 03-734 Warszawa

inwestycja: „Przebudowa, rozbudowa i budowa obiektów budowlanych 
w ramach inwestycji pn.: „Rozbiórka, przebudowa, rozbudowa i budowa 
obiektu  budowlanego  pn.:  linia  kolejowa  nr  7  Warszawa  Wschodnia 
Osobowa – Dorohusk na odcinku od km 6+247,966 (km  istn. 6+300) 
do  km  14+701.057  (km  istn.  14+700)  wraz  ze  stacją  Warszawa 
Wawer oraz z infrastrukturą techniczną wzdłuż linii kolejowej nr 7 od km 
istn. 4+660 do km  istn. 14+909 oraz  linia kolejowa nr 506 Warszawa 
Antoninów  –  Warszawa  Gocławek  na  odcinku  od  km  9+011,080  (km 
istn. 1+955) do km 13+810 (km istn. 4+112) wraz ze stacją Warszawa 
Wawer orz z infrastrukturą techniczną wzdłuż linii kolejowej nr 506 od km 
istn. 1+817 do km istn. 4+112” oraz „Rozbiórka: przepustów, wiaduktu, 
przejścia pod torami,  tablic  i urządzeń reklamowych, peronów, obiektów 
kubaturowych” w ramach ww. inwestycji”.

Adres  zamierzenia  budowlanego:  dzielnica  Praga-Południe  m.st. 
Warszawy: 
Obręb 3-03-06: działki ew. nr 3/7, 3/25, 3/36, 3/49, 3/198, 8
Obręb 3-03-07: działki ew. nr 1, 5/17, 5/18, 5/20
Obręb 3-04-05: działki ew. nr 66

Akta  sprawy  do  wglądu  znajdują  się  w  Wydziale  Infrastruktury 
i  Rolnictwa  Mazowieckiego  Urzędu  Wojewódzkiego  w Warszawie  (Plac 
Bankowy  3/5,  00-950  Warszawa),  gdzie  można  zgłaszać  ewentualne 
uwagi i wnioski do czasu wydania orzeczenia w sprawie.
Data publicznego obwieszczenia w prasie lokalnej: 23 listopada 2023 r.

WI-I.7840.7.74.2021.JK/DM zm.
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Szukasz pomysłu na prezent?
Mamy dla Ciebie

złap 
rabat
i zrób 

Mikołajkowy
prezent

Sklep stacjonarny 
w redakcji „Mieszkaniec” 

04-062, ul. Grenadierów 10,  
pn.-pt. 10.00-16.00, § 604 77 55 98

w ofercie koszulki 
damskie i męskie

Rabat ważny OD 23.11 do 6.12.2023 r.  
Cena regularna: 39,00 zł. 

Najniższa cena  
z ostatnich 30 dni: 29,25 złKoszulki kupisz także w sklepie 

on-line: www.pragaunited.pl  

UWAGA! W sklepie online nie obowiązuje  

rabat ze sklepu stacjonarnego

Cena 

promocyjna 
29,25 zł

RABAT 25% na wszystkie koszulki w sklepie stacjonarnym na hasło: MIKOŁAJKI




